


Kolegium Dziekańskie Wydziału Górnictwa 
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JM Rektor prof. W. Zieliński otrzymuje stopień 
„Generalny Dyrektor Górniczy III stopnia”

Prorektor prof. R.K. Wilk otrzymuje „Honorowy Na naszym Wydziale „przez skórę” skaczą
kordzik górniczy” także mężczyźni!

Barbórka to wielkie święto w Uczelni i w regionie
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Przemawia prof. Tadeusz Słomka (AGH), Uroczystości Barbórkowe uświetnił występ
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BARBÓRKA 2003
Pracownicy i studenci Wydziału Górnictwa 
i Geologii Politechniki Śląskiej w uroczystej at
mosferze obchodzili tradycyjne górnicze świę
to - B A R B Ó R K Ę .

Goście wypełnili aulę

Uroczystości rozpoczęto od "podwójnej" 
immatrykulacji w dniu 21 listopada 2003 r. Ran
kiem Dziekan Wydziału dr hab. inż. Krystian Pro
bierz, prof. Pol. Śląskiej, wręczył indeksy studen
tom I roku, zaś nieco później, na uroczystym po
siedzeniu Rady Wydziału, odbyło się uroczyste 
odnowienie immatrykulacji tych spośród na
szych studentów, którzy studia rozpoczęli 
w 1953 roku. Posiedzenie Rady Wydziału od
było się z udziałem zaproszonych gości, m.in. 
Prorektora Politechniki Śląskiej prof. dr hab. 
inż. Mariana Dolipskiego, Dziekanów Seniorów: 
prof. zw. dr hab. inż., dr h.c. Mirosława Chud
ka (który wystąpił w podwójnej roli - również 
jako immatrykulowany) i prof. dr inż. Włodzi
mierza Sikory oraz Prezesa Stowarzyszenia 
Wychowanków Wydziału mgra inż. H. Brola, 
a także absolwentów i studentów Wydziału.
Na wstępie głos zabrał Dziekan Wydziału 
prof. Krystian Probierz. W swym wystąpieniu 
przybliżył zebranym dzień dzisiejszy Wydziału, 
a szczególnie działalność dydaktyczną i na
ukową. Wyraził także optymizm odnośnie przy
szłości polskiego górnictwa w dobie poprawy 
koniunktury na węgiel. Następnie do zebranych 
zwrócił się Prorektor prof. Marian Dolipski, 
dziekan w kadencjach 1996 -2002. Przedstawił 
on strukturę Politechniki Śląskiej i pozycję Wy
działu Górnictwa i Geologii w tej strukturze oraz 
wskazał na rolę węgla jako podstawowego su
rowca energetycznego w Polsce i na świecie. 
W dalszej kolejności głos zabrał Prezes H. Broi. 
Wskazał on na rolę i zadania Stowarzyszenia 
Wychowanków w utrzymywaniu kontaktów 
absolwentów z Wydziałem.



Akt odnowienia immatrykulacji przeprowadził 
Dziekan Senior Prof. Włodzimierz Sikora, zaś uro
czystości zakończyły się tradycyjnym "zdjęciem 
na schodach holu" oraz wspólnym obiadem. 
Bezpośrednio po spotkaniu z "Immatrykulowa
nymi po 50. latach" odbyła się Konferencja 
Naukowa "Górnictwo zrównoważonego roz
woju 2003". Sesję plenarną otworzył Dziekan 
prof. K. Probierz, który wskazał na znaczenie 
węgla dla gospodarki polskiej i przedstawił pro
gram konferencji. N astępnie głos zabrał 
JM Rektor Politechniki Śląskiej prof. Wojciech 
Zieliński, który życzył zebranym owocnych ob
rad. Głos zabrał również Prezes Stowarzysze
nia Wychowanków Wydziału mgr inż. H. Broi, 
który stwierdził, że Stowarzyszenie przywiązu
je  dużą wagę do promowania osiągnięć nauko
wych Wydziału, czego wyrazem jest współor
ganizowanie Konferencji.
Niestety, pierwszy z planowanych wykładów 
plenarnych pt. "Aktualne problemy górnictwa 
węgla kamiennego w Polsce" nie mógł się od
być, z uwagi na konieczność obecności prof. dr 
hab. inż. B. Drzęźli (byłego dziekana naszego 
Wydziału) w Senacie RP, który to akurat w cza
sie konferencji pracował nad poprawkami do 
ustawy górniczej.
Kolejny wykład "Perspektywiczne technolo
gie wykorzystania węgla w energetyce" w y
głosił prof. dr hab. inż. T. Chmielniak, były rek
tor Politechniki Śląskiej. Wymowa tego wykła
du była jednoznaczna, jeśli chodzi o perspekty
wy górnictwa węglowego, bowiem dla węgla 
nie ma rozsądnej alternatywy w energetyce. 
Prezes Górniczej Izby Przemysłowo-Handlowej 
w Katowicach, Pan J. Olszowski, oprócz infor
macji o pracach nad "ustawą górniczą", w któ
rych czynnie uczestniczył, przedstawił również cie
kawe dane o możliwościach ochrony naszego ryn
ku przed napływem taniego i dotowanego węgla, 
z chwilą gdy staniemy się członkiem UE.
W godzinach popołudniowych i wieczornych 
odbywały się pracowite obrady w sekcjach:
1. R ozpoznaw anie Z łóż - przew odniczący: 

prof. zw. dr hab. inż. W. Gabzdyl 
2a.Nowoczesne struktury w górnictwie i efek

tywne pozyskiwanie surowców mineralnych 
- przewodniczący: prof. zw. dr hab. inż. 
M. Chudek, dr h.c.

2b.Now oczesne struktury w górnictw ie i 
efektywne pozyskiw anie surowców m ine
ralnych - przewodniczący: prof. dr hab. inż. 
B. Drzęźla, dr h.c.

3. Energooszczędne i niezaw odne maszyny  
górnicze - przewodniczący: prof. dr hab. 
inż. S. Cierpisz

4. Bezpieczeństwo a rozwój górnictwa - prze
wodniczący: dr hab. inż. J. Sułkowski, prof. 
Pol. Śląskiej.

Referaty gości zagranicznych, pracowników 
przemysłu i nauczycieli akademickich naszego 
Wydziału zostały opublikowane w Zeszytach 
Naukowych Politechniki Śląskiej, seria Górnic
two nr 257 i 258/2003. Warto zwrócić uwagę 
na skład Rady Programowej tegorocznej kon
ferencji, w której oprócz dyrektorów Instytutów 
i Katedr naszego Wydziału, znaleźli się także 
dziekani wydziałów górniczych i geologicznych 
z polskich uczelni.
W dniach 22 i 23 listopada 2003 r. odbyła się 
XX Jubileuszowa Studencka Giełda M ine
rałów, Skał i Skamieniałości, nad którą ho

norowy patronat sprawowali JM Rektor Poli
techniki Śląskiej oraz Prezydent Miasta Gliwi
ce. Na giełdzie prezentowano wiele ciekawych 
kolekcji skał i minerałów, a także biżuterię i pa
miątki, zaś laureatom konkursu na najlepszą 
kolekcję, nagrody w ręczył JM Rektor prof. 
Wojciech Zieliński. Jury pod przewodnictwem 
Dziekana prof. K. Probierza przyznało nagro
dy posiadaczom  najciekaw szych kolekcji. 
Pierwszą nagrodę zdobyła Kolekcja m inera
łów kopalń D olnośląskiego Zagłębia  M ie
dziowego p. Henryka Rutyny z Lubina. Drugą 
nagrodę zdobyła K olekcja  agatów  Śląska  
Państwa Rzymełków z Katowic. Trzecią na
grodę zdobyła Kolekcja M inerałów Dolnego 
Śląska p. Tadeusza Sochy z Wałbrzycha. Przy
znano również wyróżnienia, które otrzymali: 
K. Krasicki, Ł. Gacek, K. Mazur, W. Bogacz, 
J. Jaszczyszyn. Nagrody ufundował Prezydent 
Miasta Gliwice. Giełdę odwiedzili liczni miesz
kańcy naszego miasta i regionu oraz Republiki 
Czeskiej.
Główne uroczystości barbórkowe rozpoczęto o 
godz. 9.00 w dniu 28. listopada uroczystą  
Mszą Świętą w intencji pracowników, studen

Rektor wręcza nagrody laureatom 
XX Giełdy Minerałów



tów i absolwentów naszego Wydziału, którą 
sprawował nasz duszpasterz ks. H. Gerlic.
W tym dniu o godz. 11.00 w sali Rady Wydziału 
odbyło się uroczyste posiedzenie Konwen
tu Dziekanów Wydziałów Geologicznych i 
Górniczych pod przewodnictwem prof. dr hab. 
inż. Tadeusza Słomki, Dziekana Wydziału Geo
logii, Geofizyki i Ochrony Środowiska AGH 
w Krakowie. Spotkanie to było dobrą okazją do 
wymiany doświadczeń i prezentacji naszego 
Wydziału. Na naszym spotkaniu do Konwentu 
przyjęto prof. Jaroslava Dvoraćka, dziekana 
z VSB-TU w Ostrawie. Dziekani obecni na ob
radach Konwentu uczestniczyli także w uroczy
stej akademii zorganizowanej na naszym Wydziale. 
Tradycyjna Akademia Barbórkowa odbyła 
się w Auli Głównej o godz. 16.00. W akademii 
oprócz pracowników i studentów naszego Wy
działu wzięli również udział zaproszeni goście: 
przedstawiciele Senatu naszej Alma M ater 
wraz z prorektorami: prof. Marianem Dolipskim 
i prof. Ryszardem K. Wilkiem, a także dzieka
nami: Wydziału Automatyki, Elektroniki i Infor
matyki - prof. Jerzym Rutkowskim i Matema
tyczno-Fizycznego dr hab. Stanisławem Ko- 
chowskim, JE ks. bp Ordynariusz Diecezji Gli
wickiej dr Jan Wieczorek, prezydenci i burmi
strzowie miast, przedstawiciele rad miejskich, 
goście z przemysłu i zaprzyjaźnionych ośrodków 
akademickich w kraju i za granicą oraz przed
stawiciele wojska i policji. W uroczystości wzięli 
udział profesorowie zagranicznych wyższych 
uczelni, z którymi od lat współpracujemy: prof. 
Frank Otto oraz prof. Uwe Dettmer z Techni- 
sche Fachhochschule Georg Agricola w Bo
chum, prof. Norbert Volkmann z Bergakademie 
Freiberg, prof. A.A. Wowk i W.W. Bojko 
z Akademii Nauk Ukrainy z Kijowa, prof. Ja- 
roslav Dvoracek, dziekan Wydziału Górnictwa 
i Geologii VŚB-TU w Ostrawie i prof. Paweł 
Prokop z tejże uczelni. Obecny był również szef 
protokołu dyplomatycznego Konsulatu Republiki 
Federalnej Niemiec w Opolu Leonard Malchar- 
czyk (absolwent naszego Wydziału), bunnistrz 
niemieckiego miasta Eisleben, Peter Pfutzner 
oraź przedstawiciele Towarzystwa Tradycji 
Górniczej Szkoły Inżynierskiej z tego miasta, 
z dr inż. Gerhardem Boltzem na czele.
Miłym akcentem naszych uroczystości był fakt 
wystąpienia dziekanów w togach i z insygniami 
dziekańskiej władzy. Gościliśmy następujących 
dziekanów zrzeszonych w Konwencie Dziekanów 
Wydziałów Geologicznych i Górniczych:

prof. T. Słomkę, dziekana Wydziału 
Geologii, Geofizyki i Ochrony Środowiska

AGH w Krakowie, przewodniczącego Kon
wentu,

prof. J. Milewską-Dudę, Dziekana Wydziału 
Paliw i Energii AGH,

prof. dr hab. inż. Jerzego Klicha, Dziekana 
Wydziału Górnictwa i Geoinżynierii AGH, 

prof. Jaroslava Dvoraćka, Dziekana Wy
działu Górnictwa i Geologii z VŚB-TU w Ostra
wie (Czechy),

prof. Janusza Skoczylasa, Prodziekana 
Wydziału Nauk Geograficznych i Geologicz
nych Uniwersytetu im. Adama M ickiewicza 
w Poznaniu,

prof. Jadwigę Więckowską, Prodziekana 
Wydziału Górniczego Politechniki Wrocław
skiej,

prof. Jacka Szewczyka, Prodziekana Wy
działu Geodezji Górniczej i Inżynierii Środo
wiska AGH,

prof. Tadeusza Banaszewskiego, Prodzieka
na Wydziału Inżynierii Mechanicznej i Robo
tyki AGH,

dra Cz. Rybickiego, Prodziekana Wydziału 
Wiertnictwa, Nafty i Gazu AGH,

prof. Adama Idziaka, Prodziekana Wydzia
łu Nauk o Ziemi Uniwersytetu Śląskiego.
W uroczystościach uczestniczyli także przedsta
wiciele Komitetu Badań Naukowych, Zespołu 
T-12: prof. Maciej Mazurkiewicz i prof. Andrzej 
Szczepański, a także prof. Marek Graniczny i 
dr Albin Zdanowski z Państwowego Instytutu 
Geologicznego, prof. Jan Wachowicz, zastęp
ca dyrektora Głównego Instytutu Górnictwa, 
dr Andrzej Meder. dyrektor Centrum Mecha
nizacji Górnictwa KOM AG, dr Józef Suchoń 
z Rybnickiej Fabryki Maszyn RYFAMA i mgr 
Janusz Tobiczyk z Centrum Elektryfikacji i Au
tomatyzacji Górnictwa EMAG. Obecni byli tak
że ludzie szczególnie zasłużeni dla polskiego 
górnictwa: redaktor naczelny obchodzącego 
w tym roku jubileusz 100-lecia "Przeglądu Gór
niczego" mgr inż. Jerzy Malara - były minister i 
wieloletni Prezes WUG oraz Prezes SITG i Ho
norowy Prezes Stowarzyszenia Wychowanków 
naszego Wydziału mgr inż. Tadeusz Zygadłowicz. 
Uroczystość rozpoczęto od wystąpienia Dzie
kana prof. K. Probierza, który stwierdził, że te
goroczny Dzień Górnika obchodzony jest w at
mosferze umiarkowanego optymizmu, gdyż po
lepsza się koniunktura na węgiel i obserwuje
my wzrost światowych cen na ten surowiec, 
a także przyjęto rozsądne ustawy dotyczące 
górnictwa. Głos zabrał również Prorektor prof. 
M. Dolipski, który przedstawił dodatnie strony 
wykorzystania węgla jako surowca energetycz-
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03 Wręczono również wyróżnienia ufundowane 

przez Stowarzyszenie Wychowanków Wydziału 
Górnictwa i Geologii w corocznym konkur
sie na pracę dyplomową najbardziej uży
teczną dla przemysłu. W tym roku wyróżnio
no prace następujących osób:

A. Pawletko - specjalność Technika i orga
nizacja bezpieczeństwa i higieny pracy  (opie
kun pracy prof. S. Krzemień),

M. Lutyński - specjalność Kształtowanie  
środowiska na terenach górniczych  (opiekun 
pracy prof. F. Plewa),

Medale 50-lecia otrzymują (od lewej) burmistrz 
Eisleben P. Pfutzner, prof. T. Chmielniak, 

prof. K. Reich

nego oraz wskazał na zapotrzebowanie na su
rowce skalne w związku z planowaną budową 
nowych autostrad.
Na wniosek władz Wydziału Honorowy Kor
dzik Górniczy otrzymali: prof. R.K. Wilk, Pro
rektor Politechniki Śląskiej, prof. Frank Otto 
z Bochum oraz prof. Paweł Prokop z Ostrawy. 
Wręczono również Medale 50-lecia Wydzia
łu Górnictwa i Geologii. Otrzymali je  prof. 
T. Chmielniak, prof. K. Reich oraz P. Pfutzner 
- burmistrz Eisleben.
Dla absolwentów naszego Wydziału, jak  i in
nych, podstawowego znaczenia nabiera możli-

"Najlepsi Pracodawcy roku 2003" - 
nagrodę odbiera R. Barton, 

obok - w imieniu E. Kentnowskiego - R. Kurpas

wość znalezienia m iejsca pracy. Doceniając 
rolę pracodawcy zatrudniającego najwięcej na
szych absolwentów, ufundowano nagrodę i tytuł 
honorowy "Najlepszy Pracodawca". W roku 
2003 tytuł "Najlepszego Pracodawcy" i na
grodę przyznano:

mgrowi inż. Eugeniuszowi Kentnowskiemu 
- dyrektorowi KW K "Makoszowy", 
mgrowi inż. Romanowi Bartonowi - dyrek
torowi KW K "Sośnica".

Laureaci najbardziej użytecznych dla przemysłu 
prac dyplomowych, wraz z promotorami

Grygierczyk - specjalność Organizacja i eko
nomika górnictwa (opiekun pracy dr T. Burak). 
Podczas akademii grono pracowników nasze
go Wydziału otrzymało odznaki "Zasłużony 
dla Górnictwa RP" i "Zasłużony dla Pol
skiej Geologii". W tym gronie znaleźli się: dr 
inż. E. Cempiel, prof. S. Cierpisz, dr inż. A. Car- 
bogno, dr inż. J. Czaplicki, mgr inż. L. Domaga
ła, dr inż. A. Fręchowicz, dr inż. T. Giza, mgr inż. 
J. Osadnik, dr inż. Spałek, dr inż. A. Studziński, 
dr inż. Z. Szymański. Stopnie górnicze natomiast 
otrzymała 29-osobowa grupa pracowników Wy
działu, przy czym stopień Generalnego Dyrektora 
Górniczego otrzymali prof. Bronisława Hanak 
oraz prof. Marek Jaszczuk.
Najlepsi tegoroczni absolwenci: A. Grygier
czyk, Z. Janoszek, G. Kwiatek, M. Lutyński, 
G. Miketa, A. Pawletko i K. Twardoch otrzy
mali dyplomy ukończenia studiów z rąk Pro
rektora i Dziekana.
W ubiegłym  roku akadem ickim  najlepszą  
grupą dziekańską okazała się grupa III roku 
specjalności studiowania Geotnrystyka, na kie
runku Z arządzanie i Inżynieria Produkcji. 
Przedstawiciele grupy otrzymali przechodnią 
szpadę górniczą.
Akademię zakończył tradycyjny "skok przez 
skórę" - uroczyste przyjęcie do górniczego sta



nu. W tym roku po raz p ierw szy  w h is to 
rii W ydziału do skoku dopuszczone zosta
ły dziew czyny. Warto zaznaczyć, że na na
szym Wydziale studiuje około 30% kobiet. 
W ybierają one przeważnie specjalności, po 
ukończeniu których mogą pracować poza gór
nictwem, choć nie jest to regułą. Wydział nasz 
kształci zresztą swych studentów w taki spo
sób, aby dawali sobie radę w wielu gałęziach 
gospodarki narodowej.

Najlepsza grupa studencka "Geoturystyka" IV roku 
otrzymuje przechodnią szpadę górniczą

Oprawę muzyczną uroczystości zapewnił Aka
demicki Chór Politechniki Śląskiej pod kierun
kiem dr inż. L. Andersa, adiunkta naszego Wy
działu. W programie artystycznym wystąpił na
tomiast Akademicki Zespół Tańca Politechni
ki Śląskiej "Dąbrowiacy".
Ostatnim świątecznym akcentem na naszym 
Wydziale było mianowanie JM Rektora Po
litechniki Śląskiej na stopień Generalnego 
Dyrektora Górniczego III stopnia. Uroczy
stość odbyła się 7 grudnia 2003 r. na posiedze
niu Rady Wydziału. W uroczystości uczestni
czyli także goście z przemysłu, czyli przedsta
wiciele "starej strzechy".
Podsumowując, należy uznać, że mijający rok 
był dobry dla naszego Wydziału, zwłaszcza, że 
jako pierwszy w Politechnice Śląskiej uzyskał 
on pozytyw ną ocenę Państwowej Komisji 
Akredytacyjnej. Złożył się na to wysiłek pra
cowników i studentów, którzy zasłużyli na 
świętowanie tegorocznej Barbórki. Poprawę 
nastrojów przyniósł także wzrost popytu na 
węgiel i jego cen na świecie, a także zaakcep
towana przez parlament propozycja przyłącza
nia kopalń przeznaczonych do likwidacji do 
kopalń o większych zasobach.

dr hab. in t  Piotr Strzałkowski 
prodziekan ds. dydaktyki Wydz- GiG 

Fot. A. Witwicki

S E N A T
15 grudnia 2003 r. odbyło się XV zwyczajne 
posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej. Porzą
dek dzienny przewidywał (w skrócie): powoła
nie recenzenta do zaopiniowania wniosku Poli
techniki Szczecińskiej w sprawie nadania tytu
łu doktora h.c. profesorowi Stefanowi Wojcie
chowskiemu z Politechniki Warszawskiej, za
opiniowanie wniosków w sprawie mianowania 
na stanowiska profesorskie, przyjęcie "Zasad 
gospodarki finansowej Politechniki Śląskiej", 
wybór biegłego rewidenta do badania sprawoz
dań finansowych Uczelni za lata 2003 i 2004, 
sprawy bieżące i wolne wnioski.

■ JM Rektor W. ZIELIŃSKI poinformował 
o piśmie rektora Politechniki Szczecińskiej 
w sprawie nadania tytułu doktora h.c. pro
fesorowi Stefanowi W ojciechowskiemu
z Politechniki Warszawskiej, jak również o roz
mowach o kandydaturze na recenzenta wnio
sku, przeprowadzonych z dziekanami wydzia
łów: Inżynierii Materiałowej i Metalurgii oraz 
Mechanicznego Technologicznego. W wyniku 
rozmów Rektor zaproponował kandydaturę 
prof. L. Dobrzańskiego, który wyraził zgodę 
na kandydowanie. Głos popierający zabrał prof. 
L. BLACHA.
W wyniku tajnego głosowania Senat powierzył 
prof. L. Dobrzańskiemu funkcję recenzenta 
44 głosami przy jednym przeciwnym i dwóch 
wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Materia
łowej i Metalurgii w sprawie pierwszego mia
nowania na stanowisko profesora nadzwy
czajnego dra hab. inż. Wojciecha Szklinia-
rza z Katedry Nauki o Materiałach przedsta
wił Dziekan prof. L. BLACHA. Pozytywną 
opinię Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej 
przedstawił jej przewodniczący, Prorektor 
M. DOLIPSKI.

Dr hab. inż. Wojciech SZKLINIARZ,
lat 51, pracuje w  Politechnice Śląskiej od 1976 
roku. Stopień doktorski uzyskał na W ydzia le 
Metalurgicznym w  1984 roku, zaś habilitację na 
W ydzia le Inżynierii M ateria łow ej, M etalurg ii i 
Transportu w 2000 roku. Jego zainteresowania 
naukowo-badawcze m ieszczą się w  dyscyplinie 
inżynieria materiałowa, a w  szczególności kon
centrują się na stopach na osnowie faz m iędzy
metalicznych, stopach tytanu, metodyce badaw
czej m ikroskopii elektronowej oraz w ykorzysta
niu informatyki w  inżynierii materiałowej. Publi
kowany dorobek naukowy obejm uje 88 (39 po
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habilitacji) pozycji, a w śród nich: 1 m onografia 
(autorska), 4 (3) a rtyku ły  w  czasopism ach za 
granicznych, 14 (5) referatów za granicą, 31 (12) 
a rtyku łów  w  czasopism ach kra jowych, 38 (19) 
referatów na konferencjach krajowych. Jest rów
nież posiadaczem  jednego  patentu i obecnie 
prowadzi dwa otwarte przewody doktorskie. 
P rzygotow ał i p row adził 10 (obecnie  8) sam o
dzielnych wykładów, jest też opiekunem studen
ta indyw idualnego toku studiów.
D r hab. inż. W. S zk lin ia rz  a k tyw n ie  w s p ó ł
pracu je  z p rzem ysłem  jako  konsu ltan t i eks
pert, m .in. z "M eta lchem em " O pole, F abryką  
Kotłów  P rzem ysłow ych "Fakop" w  Sosnow cu i 
T ITAM ET-em  Katow ice. W spó łpracu je  również 
z p laców kam i naukow o-badaw czym i, ja k  IPIŚ 
PAN w  Zabrzu i Instytu t O d lew nictw a w  G liw i
cach. U trzym uje ścisłe kontakty z zagran iczny
mi ośrodkam i naukow ym i i badaw czym i, m.in. 
z VŚB O strava, B ergakadem ie  Freiberg, U ni
w ersyte t Karola w  Pradze, ALD  Vacuum  Tech
nologies AG  w  Hanau.
W  latach 1996-2002 był cz łonkiem  i w icep rze 
w odn iczącym  O dw oław cze j Kom isji D yscyp li
na rne j d la  S tuden tów . O b e cn ie  u cze s tn iczy  
w  pracach trzech kom isji w ydzia łow ych.

W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek 
44 głosami przy jednym  przeciwnym i dwóch 
wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Materia
łowej i Metalurgii w sprawie pierwszego mia
nowania na stanowisko profesora nadzwy
czajnego dra hab. M ichała Ż elechow era
z K atedry Nauki o M ateriałach przedstaw ił 
Dziekan prof. L. BLACHA. Pozytywną opinię 
Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej przed
stawił jej przewodniczący, Prorektor M. DO- 
LIPSKI.

Dr hab. Michał ŻELECHOWER, lat 56,
jes t zatrudniony w  Politechnice Śląskiej od 1972 
roku. S top ień  dok to rsk i uzyska ł na W ydzia le  
M eta lurg icznym  w  1976 roku, zaś habilitację na 
W ydz ia le  Inżyn ie rii M a te ria łow e j, M e ta lu rg ii i 
T ransportu  w  2000 roku. Jego za in teresow ania 
naukow o-badaw cze m ieszczą się w  dyscyplin ie 
inżyn ieria  m ateria łow a, a w  szczegó lności kon
ce n tru ją  się na szk le  fluo rkow ym  na lasery  i 
św iatłow ody aktywne oraz m etodyce badawczej 
m ikroskopii e lektronow ej i m ikroana lizy ren tge
now skie j. Pub likow any dorobek naukow y obe j
m uje 64 (17 po habilitacji) pozycji, a w śród nich: 
1 m onografia  (au torska), 1 skryp t (w spó łau to r- 
stwo), 15 (7) a rtyku łów  w  czasopism ach zagra 
n icznych, 1 a rtyku ł w  a rch iw ach PAN, 9 (3) re
fe ra tów  za granicą, 13 (4) a rtyku łów  w  czasop i
sm ach kra jow ych, 24 (3) re fe ra ty na kon fe ren
cjach kra jow ych. Był cz te rokro tn ie  zap raszany 
do w yg łoszen ia  w yk ładów  za granicą. T rzykro t
nie re ce n zo w a ł p race d ok to rsk ie , a obecn ie  
prow adzi dw a otw arte  przew ody doktorskie.

P rzygotow ał i p row adził 10 (obecn ie  6) sam o
dzielnych wykładów.
Dr hab. M. Ż e lechow er udzie la ł konsu ltac ji na
ukowych i w ykonyw a ł ekspertyzy m.in. d la Z a 
kładów  Azotow ych w  Puław ach i Kędzierzynie , 
E lektrowni: Bełchatów, Turoszów, Jaw orzno III i 
Łagisza, Hut: Katowice, Zabrze i Zaw iercie, Z a 
kładów  Produkcji D olom itu "V IS". W spó łp racu 
je  również z placówkam i naukowo-badawczym i, 
ja k  G łów ny Instytu t G órn ic tw a w  K atow icach, 
Instytut Ekologii Terenów U przem ysłow ionych i 
Instytut G ospodark i O dpadam i. U trzym u je  śc i
słe kontakty z ucze ln iam i zagran icznym i, m.in. 
TU E indhoven, FH Munster, U niversidad Com - 
plutense M adrid. Jest prezesem  Polskiego O d
dzia łu European M icrobeam  Ana lys is  Society. 
W  roku 1984 był cz łonkiem  U cze ln iane j K om i
sji Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Akadem ickich. 
W  latach 1993-1999 był członkiem  Senatu oraz 
członkiem  Forum  A d iunk tów  przy RGSzW . K il
kakro tn ie  uczestn iczy ł w  pracach kom isji w y 
działowych.

W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek jed
nomyślnie (47 głosami).

■ Wniosek Rady Wydziału Górnictwa i Geo
logii w sprawie mianowania na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego prof. dra hab. 
inż. W iesława Blaschke z Katedry Przerób
ki Kopalin i Utylizacji Odpadów przedstawił 
Dziekan prof. K. PROBIERZ. Pozytywną opi
nię Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej 
przedstaw ił jej przew odniczący, Prorektor 
M. DOLIPSKI.

Prof. dr hab. inż. Wiesław BLASCHKE
lat 62 je s t za trudn iony  w  P o litechn ice  Ś ląskie j 
od 2001 roku na um ow ę-zlecenie. Stopień dok
to ra  u z y s k a ł na W yd z ia le  G ó rn iczym  AG H  
w  1971 roku. Ta sam a Rada nadała mu stopień 
doktora habilitowanego (zatw ierdzenie w  czerw
cu 1983 r.). Tytuł profesora uzyskał w  2000 roku. 
R eprezentu je  dyscyp linę  naukow ą  "górn ic tw o i 
geologia inżynierska", zaś główne zainteresowa
nia naukow o-badaw cze dotyczą:
- ca łokszta łtu  zagadnień zw iązanych z ekono

m iką  w zbogacan ia  węgli kam iennych,
- problem u graw itacyjnego w zbogacan ia  drob

nych ziarn surow ców  m ineralnych,
- zagadnień zw iązanych z gospodarką  surow 

cam i m inera lnym i i m arketing iem .
Publikowany dorobek naukow y prof. W. B lasch
ke to 318 (po uzyskaniu tytu łu 45) prac, w  tym : 
28 (1) książek, 9 (3) m onografii, 3 skrypty, 4 (1) 
artyku ły w  czasopism ach zagran icznych, 30 (6) 
re fe ra tów  pub likow anych  za g ran icą , 124 (16) 
a rtyku ły  w  czasop ism ach  kra jow ych, 102 (16) 
referaty na konferencjach kra jow ych, 18 (2) ko
m un ika tów  naukow ych. Jest też pos iadaczem  
5 patentów. D w ukro tn ie  był zap raszany do w y 
g łoszenia referatów  za granicą. Był prom otorem  
dw óch zakończonych  p rzew odów  dokto rsk ich



a jeden przewód jest w  toku. Recenzował 7 (2) 
prac doktorskich, 2 rozprawy habilitacyjne i je 
den wniosek o nadanie tytułu naukowego. 
Opracował i prowadzi wykłady z przedmiotu "Go
spodarka surowcami m ineralnymi".
W  ramach w spółpracy z przem ysłem:
- opracow ał g ra ficzną m etodę ekonom icznej 

analizy wzbogacalności węgla energetyczne
go,

- opracow ał koncepcję  cenotw órstw a węgla 
kamiennego,

- w p row adz ił koncepcję  schem atów  ekono
m icznych zakładów przeróbki węgla.

Prof. W. B laschke jest przedstawicielem  Polski 
w  M iędzynarodowym  Kongresie Przeróbki W ę
gla (IOC-ICPC), w  którym w  latach 1991-1994 
pełnił funkcję  przew odniczącego. Jest człon
kiem Polskiego Komitetu Światowej Rady Ener
ge tyczne j i P o lskiego Kom ite tu  Św iatow ego 
Kongresu Górniczego.

W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek 
45 głosami przy dwóch wstrzymujących się.

■ Wniosek Rady Wydziału Organizacji i Za
rządzania w sprawie mianowania na stano
wisko profesora nadzwyczajnego prof. dra 
hab. inż. Mariana Łącznego z Katedry Za
rządzania Środowiskiem i Bezpieczeństwem 
przedstawił Dziekan prof. A. KARBOWNIK. 
Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Kadry 
Naukowej przedstawił jej przewodniczący, Pro
rektor M. DOLIPSKI.

Prof. dr hab. inż. Marian Jacek ŁĄCZNY
lat 59 jes t pracownikiem  Instytutu Ekologii Te
renów Uprzemysłowionych, a pracę na Politech
nice Śląskiej prowadzi w ramach umowy-zlece
nia od początku bieżącego roku akadem ickie
go. Studia ukończył na W ydziale Chem icznym  
Politechniki Ś ląskiej, doktorat (z nauk przyrod
n iczych ) u zyska ł na A kadem ii R o ln icze j 
w  Szczecinie, zaś habilitację (z nauk przyrod
niczych) na AGH. W  maju 2002 r. uzyskał tytuł 
naukowy profesora w  zakresie inżynierii środo
wiska.
D ziedziną jego zainteresow ań naukowych jest 
inżynieria środow iska, a główne zainteresow a
nia badawcze to:
- wpływ odpadów energetycznych na środowi

sko oraz ich utylizacja,
- w pływ  zanieczyszczeń na w ody pow ierzch

niowe i podziemne,
- utylizacja i składowanie odpadów,
- przemiany i interakcje zanieczyszczeń w  śro

dowisku,
- projektowanie urządzeń ochrony środowiska. 
Dorobek publikowany prof. M. J. Łącznego obej
muje: 87 (po uzyskaniu tytułu 15) artyku łów  
w  czasopism ach naukowych, 21 (3) referatów 
w  materiałach konferencji krajowych, 4 (2) refe
raty w m ateriałach konferencji zagranicznych. 
Jest autorem  4 patentów  i zgłoszeń, prowadził

3 (1) zakończone przew ody doktorskie  - dwa 
w  AGH i jeden w Politechnice Częstochowskiej. 
Aktualn ie jes t prom otorem  dwóch przew odów  
(w Po litechn ice  W arszaw sk ie j i P o litechn ice  
Szczecińskiej). Recenzował 7 prac doktorskich, 
w ykonał dw ie recenzje na potrzeby CK ds. Ty
tułu i Stopni Naukowych.
Prof. M. J. Łączny prowadził liczne w ykłady na 
uczelniach akadem ickich z zakresu inżynierii 
środow iska, także na studium  podyplom owym  
na Politechnice Świętokrzyskiej. W spółpracował 
rów nież z przem ysłem , czego e fektem  było 
m.in. w drożenie rekultywacji bio logicznej skła
dow isk odpadów energetycznych w  e lektrowni 
"Halemba", realizacja projektów ochrony wód i 
oczyszczania ścieków, technologii ochrony po
wietrza i programów zarządzania środowiskiem. 
Prof. M. J. Łączny był członkiem zespołu ECE/ 
Genewa (WG on Technology and by-Product 
U tilization) w latach 1989-1993. Od 1998 roku 
jest członkiem Joint Coordinating Committee for 
E nv ironm en ta l S ystem s - DOE EPA FSU, 
USRC-USA, IETU-RP, aktualnie jes t doradcą 
w  6 PR UE "Zm iany G lobalne i Ekosystem y". 
Był również członkiem  prezydium Rady G łów 
nej Jednostek Badawczo-Rozwojowych, rzeczo
znaw cą m inistra środow iska, członkiem  Krajo
wej Komisji ds. ocen oddziaływania na środo
wisko. Jest członkiem  Komitetu Inżynierii Ś ro
dow iska PAN, członkiem  zespołu ds. polityki 
naukowej w  resorcie środowiska, członkiem rady 
program owej periodyku "Ochrona pow ietrza i 
problemy odpadów".

W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek jed
nomyślnie (46 głosami).

■ Rektor W. ZIELIŃSKI otworzył sprawę 
"Zasad gospodarki finansowej Politechni
ki Śląskiej", przedstawiając przygotowany 
projekt przedyskutowany na posiedzeniu Senac
kiej Komisji ds. Budżetu i Finansów. Prorektor 
W. CHOLEWA omówił istotne zmiany mery
toryczne, jakie projekt wnosi do dotychczas obo
wiązujących "Zasad...". W dyskusji głos zabie
rali: prof. R. GRZYMKOWSKI, prof. J. SU- 
WIŃSKI, prof. J. KAŹM IERCZAK, prof. 
J. NADZIAKIEWICZ i prof. J. KOZIOŁ, zaś 
wyjaśnień udzielali na bieżąco Rektor W. ZIE
LIŃSKI, Prorektor W. CHOLEWA i dyr. admi
nistracyjny W. WYDRYCHIEWICZ. Po dys
kusji Senat w głosowaniu jawnym jednomyśl
nie zaakceptował przedłożone "Zasady gospo
darki finansowej Politechniki Śląskiej" z mocą 
od l stycznia 2004 r.

■ Rektor W. ZIELIŃSKI przedłożył propozy
cję uchwały o wyborze biegłego rewidenta 
do badania sprawozdań finansowych Uczel
ni za lata 2003 i 2004, zaś dyr. administra
cyjny W. WYDRYCHIEWICZ wyjaśnił usta
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wowe uwarunkowania tego wyboru. Senat 
w głosowaniu jawnym jednomyślnie zaakcep
tował wybranie B iura Doradztwa i Usług 
"HERA", Sp. z o.o. w Sosnowcu, jak  również 
tryb wyłonienia rewidenta.

■ W sprawach bieżących głos zabierali: Rek
tor W. ZIELIŃSKI, prof. L. DOBRZAŃSKI, 
Prorektor R. WILK, prof. J. SUWIŃSKI, prof. 
T. GLINKA, Prorektor W. CHOLEWA, prof. 
J. KAŹM IERCZAK. Poruszano następujące 
sprawy:
- deficytu finansowego budżetu szkolnictwa 

wyższego,
- uchwały Prezydium KRASP w sprawie pro

gramów studiów prowadzonych wspólnie 
z uczelniami zagranicznymi,

- środowiskowego studium doktoranckiego 
inżynierii materiałowej,

- kandydatur do Komitetu Organizacyjnego 
konferencji IC-2005,

- konkursu o Nagrodę Siemensa,
- uruchomienia lodowiska "Tafla". 
Posiedzenie zakończył JM Rektor złożeniem 
życzeń świątecznych i noworocznych.

Red.

■ Senacka Komisja ds. Budżetu i Finansów
W dniu 8 grudnia 2003 r. odbyło się posiedze
nie Senackiej Komisji ds. Budżetu i Finansów. 
Celem spotkania było:

- omówienie wyniku finansowego wydziałów 
i pozostałych jednostek Politechniki Śląskiej 
za okres 10 miesięcy br. oraz przewidywa
nego przez wydziały wykonania planu rze
czowo-finansowego za rok 2003,

- uściślenie zasad podziału dotacji dydaktycz
nej w roku 2004.

Mając na względzie przedstawione materiały 
dotyczące aktualnej sytuacji finansowej wydzia
łów i pozostałych jednostek Politechniki Śląskiej 
oraz biorąc pod uwagę prognozowane przez 
wydziały wykonanie planu rzeczowo-finansowe
go za rok 2003 i przewidywany deficyt Uczel
ni na koniec roku Przewodniczący Komisji za
proponow ał, aby na następnym  posiedzeniu 
Komisji dokonać szczegółowej analizy pola 
możliwych rozwiązań w celu ustalenia radykal
nych decyzji mających na celu poprawę sytu
acji finansowej Uczelni.
Komisja uzgodniła, że podział dotacji budżeto
wej na rok 2004 powinien zostać dokonany

według algorytmu obowiązującego w roku 2003, 
przy zmienionej stałej przeniesienia równej 0,6. 
Komisja uznała, że zasada wyłączenia z algo
rytmu podziału dotacji, liczby studentów studiów 
wieczorowych i zaocznych powinna obowiązy
wać dopiero od 1 stycznia roku 2005. 
Członkowie Komisji zostali poinformowani o 
przyjętych zasadach kredytowania projektów 
europejskich przez Uczelnię.

E. Pietruczema

KRONIKA 
REKTORSKA

•  Prorektor M. D OLIPSKI reprezentow ał 
JM Rektora na u ro czy sto śc iach  b a rb ó rk o 
wych:

1 grudnia w REMAG Katowice,
2 grudnia w Kompanii Węglowej S.A.,
3 grudnia w Katowickim Holdingu W ęglo
wym S.A.,
4 grudnia w KW K "Knurów" z okazji jej 
100-lecia,
5 grudnia w Centrum Mechanizacji Górnic
twa KOMAG,
12 grudnia w Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie.

•  4 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystości nadania tytułu 
dok to ra  honoris  causa  A kadem ii M u zy cz
nej im. K. Szym anowskiego w Katowicach 
w ybitnem u kompozytorowi, p ro fe so ro w i 
H enrykow i M ik o ła jo w i G óreck iem u.

•  9 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w nadzwyczajnym  posiedzeniu 
Rady Wydziału Górnictwa i Geologii Politech
niki Śląskiej.

•  11 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w posiedzeniu Rady Fundacji i Za
rządu Fundacji na rzecz Politechniki Śląskiej. 
W trakcie posiedzenia Rada przyjęła sprawoz
danie dotychczasowego przewodniczącego Za
rządu prof. R. Sosnowskiego za okres kaden
cji 2001-2003. Odbyły się również wybory no
wego Zarządu, którego przewodniczącym zo
stał prorektor ds. nauki i współpracy z przemy
słem, p ro f M. DOLIPSKI.

•  11 grudnia 2003 r. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w Spotkaniu Gwarków zorganizo
wanym przez studentów Wydziału Górnictwa 
i Geologii.



•  12 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystym posiedzeniu Rady 
Wydziału Budownictwa Politechniki Śląskiej 
z okazji 70-lecia urodzin profesora W łodzi
m ierza S tarosolskiego.

•  13 grudnia 2003 r. na zaproszenie arcybisku
pa Damiana Zimonia Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył wraz z prorektorami W. CHO
LEWĄ i M. DOLIPSKIM w tradycyjnym spo
tkaniu opłatkowym pracowników nauki śląskich 
uczelni, które odbyło się w siedzibie Śląskiego 
Wyższego Seminarium Duchownego w Kato
wicach.

•  13 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
otworzył VII Studencki Rajd Samochodowy 
zorganizowany przez Sekcję Sportów Samocho
dowych Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej.

•  15 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
wraz z Kolegium Rektorskim uczestniczył 
w corocznym spotkaniu z Prezydium Związku 
Nauczycielstwa Polskiego w Politechnice Ślą
skiej.

•  17 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystości nadania tytułu dok
to ra  honoris causa P o litechn ik i P oznań
skiej profesorow i Zdzisławow i Bubnickie- 
mu, wybitnemu specjaliście w dziedzinie infor
matyki i automatyki, absolwentowi Politechniki 
Śląskiej.

•  18 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
wraz z Kolegium Rektorskim uczestniczył 
w corocznym spotkaniu z Komisją Zakładową 
NSZZ "Solidarność" Politechniki Śląskiej.

•  19 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystości nadania tytułu dok
tora honoris causa P olitechnik i W rocław 
skiej JE K siędzu H enrykow i K ardynałow i 
G ulbinow iczow i, Metropolicie Wrocławskie
mu.

•  21 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
wraz z prorektoram i M. DOLIPSKIM i 
R. WILKIEM uczestniczył w otwarciu, po ge
neralnym remoncie i rozbudowie, krytego lo
dowiska "TAFLA", którym administruje Ośro
dek Sportu Politechniki Śląskiej.

•  22 grudnia 2003 r. Rektor W. ZIELIŃSKI 
wziął udział w posiedzeniu Regionalnej Konfe
rencji Rektorów Uczelni Akademickich zorga
nizowanym przez Akademię Ekonom iczną 
w Katowicach.

AKTY NORM ATYW NE UCZELNI
W grudniu 2003 roku ukazały się następujące
wewnętrzne akty normatywne Rektora Poli
techniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 11/03/04 Rektora Politech

niki Śląskiej z dnia 5 grudnia 2003 roku 
w sprawie regulaminu stosowania znaku go
dła Politechniki Śląskiej

- Zarządzenie Nr 12/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 8 grudnia 2003 roku zmie
niające zarządzenie w sprawie ustalenia 
podległości służbowej jednostek organizacyj
nych oraz komórek administracyjnych Poli
techniki Śląskiej

- Zarządzenie Nr 13/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 16 grudnia 2003 roku 
w sprawie wprowadzenia "Zasad gospodar
ki finansowej Politechniki Śląskiej"

- Zarządzenie Nr 14/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 18 grudnia 2003 roku 
w sprawie powołania Komisji ds. oceny dzia
łania Dziekanatu Wydziału Chemicznego

- Zarządzenie Nr 15/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 30 grudnia 2003 roku 
zmieniające zarządzenia w sprawie wprowa
dzenia "Regulaminu mieszkańca domu stu
denckiego Politechniki Śląskiej"

- Pismo Okólne Nr 6/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 18 grudnia 2003 roku 
w sprawie wprowadzenia załącznika do Re
gulaminu pracy z okresami rozliczeniowymi 
czasu pracy ustalonymi na 2004 rok.

J. Rzepka

STOPNIE NAUKOWE, 
TYTUEY, STANOWISKA

■ Zakończone doktoraty
♦ dr inż. Adam GRAJCAR

ur. 26.12.1974 r. w Koszęcinie, Instytut Ma
teriałów Inżynierskich i Biomedycznych. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Jan Adamczyk. 
Temat pracy: "Kształtowanie struktury i 
własności mechanicznych wyrobów ze sta
li konstrukcyjnych mikrostopowych w mo
delowanych procesach obróbki cieplno-me- 
chanicznej". RMT, 3.12.2003 r., z wyróż
nieniem

♦ dr inż. Paweł BACHÓRZ
ur. 2.04.1972 r. w Bytomiu, Katedra Mecha
niki Stosowanej. Promotor - prof. dr hab. 
inż. Eugeniusz Świtoński. Temat pracy: 
"Minimalizacja drgań elektromechanicz 11
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nych układów napędowych". RMT,
3.12.2003 r., z wyróżnieniem

♦ dr inż. Mirosław SZCZEPANIK
ur. 28.12.1976 r. w Tarnowskich Górach, 
doktorant Wydziału Mechanicznego Techno
logicznego. Promotor - prof. dr hab. inż. Ta
deusz Burczyński. Temat pracy: "Optyma
lizacja układów powierzchniowych z wyko
rzystaniem  algorytm ów  ewolucyjnych". 
RMT, 3.12.2003 r.

♦ dr inż. Jarosław SIKORSKI
ur. 31.03.1973 r. w Rudzie Śląskiej, Instytut 
Fizyki. Prom otor - dr hab. inż. Andrzej 
Bluszcz, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat 
pracy: "Rekonstrukcje historii depozycji osa
dów w zbiorniku wodnym Kozłowa Góra na 
podstawie pomiaru izotopu ołowiu 210 Pb". 
RMF, 3.12.2003 r.

♦ dr inż. Robert ŻYCIŃSKI
ur. 20.11.1972 r. w Siem ianowicach Śl., 
Huta "Batory" S.A., Chorzów. Promotor - 
prof. dr hab. inż. Adolf Maciej ny. Temat pra
cy: "Strukturalna analiza odkształcalności 
wysokochromowych stali wysokowytrzyma
łych". RM, 9.12.2003 r.

♦ dr inż. Katarzyna HARĘŹLAK
ur. 6.01.1966 r. w Katowicach, Instytut In
formatyki. Promotor - prof. dr hab. inż. Sta
nisław KOZIELSKI. Temat pracy: "Reali
zacja transakcji na replikacjach danych 
w rozproszonych bazach danych". RAu,
16.12.2003 r.

♦ dr inż. Jerzy RESPONDEK
ur. 6.07.1977 r. w Rudzie Śl., doktorant Wy
działu Automatyki, Elektroniki i Informaty
ki. Promotor - prof. dr hab. inż. Jerzy Klam
ka. Temat pracy: "N um eryczne aspekty 
spektralnej teorii operatorów  różniczko
wych". RAu, 16.12.2003 r.

♦ dr inż. Mirosław CHMIEL
ur. 7.01.1967 r. w Rudzie Śl., Instytut Elek
troniki. Prom otor - dr hab. inż. Edward 
Hrynkiewicz, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Te
mat pracy: "Usprawnienie wymiany infor
macji pomiędzy procesorami bitowobajtowej 
jednostki centralnej sterownika programo
walnego". RAu, 16.12.2003 r.

♦ dr inż. Piotr GAJ
ur. 25.06.1968 r. w Będzinie, Instytut Infor
matyki. Promotor - prof. dr hab. inż. Józef 
Ober. Temat pracy: "Zastosowanie protokołu 
TCP/IP do transmisji informacji dla potrzeb 
przemysłowych systemów kontrolnonadzor- 
czych". RAu, 16.12.2003 r., z wyróżnie
niem

♦ dr inż. Urszula STAŃCZYK
29.05.1969 r. w Sosnowcu, Instytut Infor
matyki. Promotor - dr hab. inż. Bolesław 
Pochopień, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Te
mat pracy: "Synteza, analiza i dekompozy
cja funkcji boolowskich w wybranych zagad
nieniach przetwarzania wstępnego obrazów 
cyfrowych". RAu, 16.12.2003 r., z wyróż
nieniem

♦ dr inż. Krzysztof TABOREK
ur. 6.06.1961 r. w Dąbrowie Górniczej, In
stytut Elektroniki. Promotor - dr hab. inż. 
Edward Hrynkiew icz, prof. nzw. w Pol. 
Śląskiej. Temat pracy: "Układy arbitrażu 
w systemach wieloprocesorowych". RAu,
16.12.2003 r., z wyróżnieniem

♦ dr inż. Rafał ŻUCHOW SKI
ur. 22.08.1973 r. w Sanoku, Katedra Pro
cesów Budowlanych. Prom otor - dr hab. 
inż. Tadeusz Zakrzewski, prof. nzw. w Pol. 
Śląskiej. Temat pracy: "K om pleksow a 
ochrona przeciwdźwiękowa obiektów bu
dow lanych w w arunkach w ystępow ania 
zmiennego w czasie hałasu środowiskowe
go". RB, 10.12.2003 r.

♦ dr inż. Wojciech GAWRYSIUK
ur. 27.02.1973 r. w Gliwicach, Instytut Spa
walnictwa Gliwice. Promotor - prof. dr hab. 
inż. Piotr Adamiec. Temat pracy: "W łaści
wości w arstw  napaw anych o strukturze 
żeliw chromowych". RT, 7.10.2003 r., z wy
różnieniem

♦ dr inż. Wacław BANAŚ
ur. 20.10.1974 r. w Dynowie, Katedra Au
tomatyzacji Procesów Technologicznych i 
Zintegrowanych Systemów Wytwarzania. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Józef Wojna
rowski. Temat pracy: "Modelowanie prze
cinarki z piłą taśm ową bez końca w forma
lizmie grafów wiązań". RMT, 22.12.2003 r.

♦ dr inż. K rzysztof FOIT
ur. 13.06.1974 r. w Bytomiu, Katedra Au
tomatyzacji Procesów Technologicznych i 
Zintegrowanych Systemów Wytwarzania. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Jerzy Świder. 
Temat pracy: "Zastosowanie formalizmu i 
metod grafów hybrydowych w projektowa
niu układów  m echanicznych". RMT,
22.12.2003 r., z wyróżnieniem

♦ dr inż. Wojciech CHRZANOW SKI
ur. 11.12.1975 r. w Gliwicach, doktorant 
Wydziału Mechanicznego Technologicznego. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Jan Marciniak. 
Temat pracy: "Kształtowanie własności fizy
kochemicznych gwoździ metalicznych do ela



stycznego śródszpikowego zespalania kości". 
RMT, 22.12.2003 r., z wyróżnieniem

♦ dr inż. Daniel PAKUŁA
ur. 2.10.1973 r. w Zbrosławicach, Instytut 
Materiałów Inżynierskich i Biomedycznych. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Leszek Do
brzański. Temat pracy: "Struktura i własno
ści wielowarstwowych powłok PVD CVD 
odpornych na ścieranie na azotkowej 
ceramice narzędziowej Si 3'N4"'. RMT,
22.12.2003 r., z wyróżnieniem

♦ dr inż. Mirosław' BONEK
ur. 1.01.1973 r. w Tarnowskich Górach, In
stytut Materiałów Inżynierskich i Biome
dycznych. Promotor - prof. dr hab. inż. Le
szek Dobrzański. Temat pracy: "Struktura i 
własności warstw wierzchnich uzyskanych 
w wyniku obróbki laserowej stali narzędzio
wej stopowej do pracy". RMT, 22.12.2003 r., 
z wyróżnieniem

♦ dr inż. Jarosław KONIECZNY
ur. 21.01.1973 r. w Katowicach, Instytut 
Materiałów Inżynierskich i Biomedycznych. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Leszek Do
brzański. Temat pracy: "Struktura i własno
ści materiałów kompozytowych magnetycz
nie miękkich o osnowie silikonowej wzmac
nianych nanokrystalicznymi proszkami sto
pów kobaltu". RMT, 22.12.2003 r.

♦ dr inż. Anna DOBRZAŃSKA
ur. 19.07.1975 r. w Gliwicach, doktorantka 
Wydziału Mechanicznego Technologicznego. 
Promotor - dr hab. inż. Bożena Skołud, prof. 
nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pracy: "Plano
wanie produkcji w systemach wytwórczo- 
montażowych w warunkach ograniczeń za
sobowych". RMT, 22.12.2003 r., z wyróż
nieniem

♦ dr inż. Grzegorz GOŁDA
ur. 16.04.1974 r. w Katowicach, Katedra 
Automatyzacji Procesów Technologicznych 
i Zintegrowanych Systemów Wytwarzania. 
Promotor - prof. dr hab. inż. Ryszard Kno- 
sala. Temat pracy: "Zintegrowany system 
wspomagania logistycznych decyzji przedsię
biorstwa". RMT, 22.12.2003 r.

♦ dr inż. Damian JANICKI
ur. 23.04.1976 r. w Pilicy, doktorant Wydzia
łu Mechanicznego Technologicznego. Pro
motor - prof. dr hab. inż. Andrzej Klimpel. 
Temat pracy: "Napawanie laserowe prosz
kowe laserem diodowym dużej mocy stali 
narzędziowej". RMT, 22.12.2003 r., z wy
różnieniem

♦ dr inż. Sebastian STANO
ur. 28.12.1974 r. w Dąbrowie Górniczej, dok
torant Wydziału Mechanicznego Technolo
gicznego. Promotor - prof. dr hab. inż. An
drzej Klimpel. Temat pracy: "Spawanie la
serem diodowym dużej mocy cienkich blach 
ze stopu aluminium". RMT, 22.12.2003 r.

♦ dr inż. Jacek JURKOJĆ
ur. 29.01.1971 w Opolu, Katedra Mechani
ki Stosowanej. Promotor - prof. dr hab. inż. 
Dagmara Tejszerska. Temat pracy: "Mode
lowanie stanu obciążenia stawu kolanowe
go człowieka w różnych fazach ruchu". 
RMT, 22.12.2003 r.

♦ dr inż. Mariusz KORKOSZ
ur. 12.07.1968 r. w Krasnobrodzie, Politech
nika Rzeszowska. Promotor - dr hab. inż. 
Eugeniusz Kałuża, prof. nzw. w Pol. Śląs
kiej. Temat pracy: "Praca silnikowo-genera- 
torowa przełączalnej maszyny reluktancyj- 
nej". RE, 16.12.2003 r.

♦ dr inż. Iwona DUDKO-PAWŁOWSKA
ur. 5.09.1971 r. w Kędzierzynie-Koźlu, dok
torantka Wydziału Górnictwa i Geologii do 
2001 r. Promotor - prof. dr hab. inż. Wie
sław Gabzdyl. Temat pracy: "Uwarunkowa
nia geologiczne i ekologiczne eksploatacji i 
przeróbki piaskowców szarogłazowych 
w obszarze Głubczyce - Prudnik". RG,
9.12.2003 r.

♦ dr inż. Andrzej SACHAJDAK
ur. 25.11.1972 r. w Chorzowie, Instytut 
Techniki Cieplnej. Promotor - doc. dr hab. 
inż. Zbigniew Rudnicki. Temat pracy "Ana
liza porównawcza wybranych metod mode
lowania matem atycznego radiacyjnego 
przepływu energii w piecach grzejnych". 
RIE, 19.12.2003 r.

♦ dr inż. Aleksandra NIEMIEC-CYGA- 
NEK
ur. 7.05.1974 r. w Świętochłowicach, dok
torantka Wydziału Chemicznego. Promotor 
- prof. dr hab. inż. Wiesław Szeja. Temat 
pracy: "Badania reakcji hetarylotioglikozy- 
dów katalizowanych przez glikozylohydrola- 
zy". RCh, 17.1 '2.2003 r.

■ Z atw ierdzone habilitacje
♦ dr hab. inż. Andrzej Krzysztof SOKO

ŁOWSKI
ur. 6.06.1961 r. w Prudniku, Wydział Mecha
niczny Technologiczny, w zakresie budowy 
i eksploatacji maszyn. Uchwała Rady Wy
działu M echanicznego Technologicznego
16.07.2003 r., zatwierdzenie przez CK ds. 13



Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
24.11.2003 r.

♦ dr hab. inż. Bogusław GRADOŃ

ur. 10.08.1945 r. w Będzinie, Wydział Inży
nierii Materiałowej i Metalurgii, w zakresie 
metalurgii. Uchwała Rady Wydziału Inżynie
rii Materiałowej i Metalurgii 26.06.2003 r., 
zatwierdzenie przez CK ds. Tytułu Naukowe
go i Stopni Naukowych 24.11.2003 r.

♦ dr hab. inż. Piotr LIBERSKI

ur. 2.01.1947 r. w Porębie, Wydział Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii, w zakresie inży
nierii materiałowej. Uchwała Rady Wydzia
łu Inżynierii M ateriałow ej i M etalurgii
7.01.2003 r., zatwierdzenie przez CK ds. 
Tytułu Naukowego i Stopni N aukow ych
24.11.2003 r.

♦ dr hab. inż. M arek BŁAHUT

ur. 6.02.1954 r. we Wrocławiu, Wydział Ma
tematyczno-Fizyczny, w zakresie elektroniki 
- optoelektroniki. Uchwała Rady 
Wydziału Elektroniki Mikrosyste- 
mów i Fotoniki Politechniki 
W rocław skiej 2.07.2003 r., za
tw ierdzenie przez CK ds. Tytułu 
Naukowego i Stopni Naukowych
24.11.2003 r.

■ N a d a n ie  ty tu łu  
n au k o w eg o  profesora

♦ prof. dr hab. Janusz SKOREK
Insty tu t Techniki C ieplnej, od
11.12.2003 r.

■ M ia n o w a n ie  na  
s ta n o w is k o  p r o fe so r a  
z w y c z a jn e g o

♦ prof. dr hab. inż. Mieczysław  
METZGER
Instytut Automatyki, od 1.12.2003 r.

U. Czapla
G r a tu lu je m y !

Głównym celem wyjazdów był udział w kon
ferencjach - 17.
W tym samym okresie Uczelnię odwiedziło 
37 osób z 12 krajów: Austrii (1), Chorwacji (1), 
Czech (10), Finlandii (2), Francji (1), Korei (1), 
Niemiec (14), Norwegii (1), Portugalii (1), Ro
sji (1), Słowenii (3), Ukrainy (1). D  Qbracaj

•  Warsztaty SSP'03
W dniach 14-17 września 2003 r., w Ośrodku 
Rehabilitacyjno-W ypoczynkowym  "Muflon" 
w Ustroniu, odbyły się pod honorowym patro
natem Rektora Politechniki Śląskiej III Między-

I j l ,
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W grudniu 2003 r. zanotowano 33 wyjazdy za
graniczne do 12 krajów: Austria (1), Belgia (1), 
Czechy (9), Francja (1), Niemcy (12), Singa
pur (1), Słowacja (2), Słowenia (1), Ukraina (1), 
USA (2), Węgry (1), Włochy (1).

narodowe Warsztaty Naukowe Pasywacji Po
wierzchni Półprzewodników - I I I  International 
Worksltop on S em ico n d u c to r  S u r fa ce  
Passivation - SSP'03. Głównym organizatorem 
Warsztatów SSP'03 było Europejskie Centrum 
Doskonałości CESIS (Centre o f Excellence in 
Physics and Technology o f Semiconductor In- 
terfaces and Sensors) przy Zakładzie M ikro
elek tronik i Instytutu Fizyki, a Przewodniczą
cym Komitetu Naukowego i Organizacyjnego 
- prof. Jacek Szuber.
Warsztaty SSP'03, zorganizowane pod auspicja
mi Sekcji Nauki o Powierzchni Polskiego Towa
rzystwa Próżniowego (PTP), były już trzecim, 
kolejnym spotkaniem naukowym specjalistów 
zajmujących się badaniami naukowymi z zakre



su pasywacji powierzchni półprzewodników 
w aspekcie zastosowań w mikroelektronice i na- 
noelektronice. O randze Warsztatów świadczy 
fakt, że były konferencją satelitarną do odbywa
jącej się w Pradze XX European Conference 
on Surface Science - ECOSS'03.
Ogółem w Warsztatach wzięło udział blisko 
40 uczestników, w tym 25 uczestników zagra
nicznych, m.in. z Algierii, Anglii, Francji, Japo
nii, Korei, Litwy, Niemiec, Węgier, Włoch, Ro
sji, Słowacji, Ukrainy i USA. Warsztaty stały 
się okazją do wymiany informacji, doświadczeń 
i pomysłów, forum do szerokiej dyskusji na te
mat aktualnie prowadzonych badań z tej tema
tyki w świecie, oraz umożliwiły prezentację 
swoich osiągnięć naukowych, zwłaszcza mło
dym specjalistom pracującym w tej tematyce. 
Stały się ponadto okazją do nawiązania i zacie
śnienia kontaktów osobistych.
Warsztaty SSP'03 rozpoczął prof. Jacek Szu- 
ber, który m.in. serdecznie powitał uczestników 
Warsztatów, w tym zwłaszcza członków Mię
dzynarodowego Komitetu Doradczego (Inter
national Advisory Committee).
W trakcie W arsztatów wygłoszono łącznie 
20 referatów zaproszonych (w większości prze
glądowych) i komunikatów na temat aktualnie 
prowadzonych badań doświadczalnych i teore
tycznych z tej tematyki. Ponadto 8 uczestników 
wygłosiło krótkie komunikaty ustne, a pozosta
łe prace własne (12) zaprezentowano w postaci 
plakatów.
Zagadnieniom azotkowania powierzchni i gra
nic fazowych półprzewodników grupy III-V 
poświęcone były referaty wygłoszone przez dr 
Giovanni Bruno z Uniwersytetu w Bari (Wło
chy) i prof. Bernarda Gruzza z Uniwersytetu 
w Clermont-Ferrand (Francja), natomiast za
gadnieniom siarkowania powierzchni i granic 
fazowych półprzewodników grupy III-V - refe
rat prof. Yasuo Fukuda z Uniwersytetu w Fłama- 
matsu (Japonia).
Z kolei referaty dotyczące nowych kierunków 
w pasywacji powierzchni półprzewodników 
przedstawili prof. Hikaru Kobayashi z Uniwersy
tetu w Osaka (Japonia) i dr Emil Pincik z Aka
demii Nauk w Bratysławie (Słowacja), nato
miast referat poświęcony tematyce poziomu 
Fermiego na powierzchni półprzewodników - 
prof. Janos Mizsei z Uniwersytetu w Budapesz
cie (Węgry).
Przegląd najnowszych informacji z tematyki 
badań teoretycznych powierzchni półprzewod

ników i półprzewodnikowych granic fazowych 
przedstawił w swoim referacie prof. Gan P. Sri- 
vastava z Exeter University (Anglia), natomiast 
z tematyki badań elektrycznych - prof. Zineb 
Benamara z Uniwersytetu w Sidi-Bel-Abes 
(Algieria) oraz dr Maria Luisa Polignano z Cen
trum ST M icroelectronics w Agrate Brianza 
(Włochy).

Na zakończenie obrad Seminarium odbyła się 
tzw. sesja okrągłego stołu (round-table discus- 
sion) n.t. "Current status andperspectives o f  
semiconductor surface passivation”, której 
moderatorem był prof. Bernard Gruzza. Owo
cem bardzo ożywionej dyskusji z udziałem 
uczestniczących w Warsztatach światowej kla
sy specjalistów z zakresu pasywacji powierzch
ni półprzewodników jest idea zorganizowania 
międzynarodowego konsorcjum wspólnych ba
dań naukowych z zakresu pasywacji powierzch
ni półprzewodników, ze szczególnym uwzględ
nieniem nierozwiązanych problemów nauko
wych i technologicznych.
Podsumowania Warsztatów dokonał prof. Gan 
Srivastava, natomiast uroczystego zamknięcia 
- prof. Jacek Szuber.
Organizatorzy wydali specjalny zeszyt z progra
mem i streszczeniami przedstawionych referatów 
i komunikatów. Pełna treść referatów plenarnych 
oraz komunikatów plakatowych po rezenzjach 
zostanie natomiast opublikowana w specjalnym 
numerze "Applied Surface Science", czasopis
ma o zasięgu światowym z tzw. listy filadelfij
skiej, wydawanego przez wydawnictwo Else- 
vier Science Ltd, UK.
W ramach programu socjalnego Warsztatów, 
któremu towarzyszyła piękna jesienna pogoda, 
odbyła się m.in. tradycyjna uroczysta kolacja 
oraz ognisko z pieczeniem kiełbasek.
W powszechnej opinii uczestników, w tym wielu 
wybitnych specjalistów z tematyki powierzch
ni półprzewodników (m.in. członków komitetów 
redakcyjnych światowych czasopism nauko
wych), Warsztaty z cyklu SSP'03 dobrze wy
pełniają lukę w systemie konferencji naukowych 
z tematyki pasywacji powierzchni półprzewod
ników organizowanych w świecie i zgodnie ze 
wstępnymi ustaleniami ich kolejne edycje będą 
dalej organizowane cyklicznie co 2 lata z udzia
łem specjalistów z ważniejszych ośrodków 
światowych z tej tematyki.
Warsztaty SSP'03 było finansowane częściowo 
z opłat konferencyjnych wnoszonych przez
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uczestników, a częściowo z dotacji Komitetu 
Badań Naukowych, m.in. poprzez Polskie To
warzystwo Próżniowe. Druk materiałów w spe
cjalnym numerze "Applied Surface Science" 
zostanie natomiast sfinansowany z dotacji Cen
trum Doskonałości CESIS.

J. Szuber

• "ENERGIA 
I ŚRODOWISKO"

Przed 50. laty, w roku 1953, został na Politech
nice Śląskiej oficjalnie utworzony W ydział Me- 
ch an iczn o -E n e rg e ty czn y . Prace przygoto
wawcze, podczas których przyjmowano studen
tów na "Wydział Energetyczny w organizacji" 
trwały już od roku 1951. Wydział ME funkcjo
nował samodzielnie do roku 1993, kiedy to 
utworzono obecny W ydział Inżynierii Środo
w iska i Energetyki, w wyniku połączenia ów
czesnych Wydziałów ME oraz IŚ. O Jubileuszu 
Dziesięciolecia Wydziału IŚiE pisano w nume
rze 1 biuletynu (z października 2003 r.).
18 października 2003 r., z okazji 50. rocz
nicy utworzenia W ydziału M echaniczno- 
Energetycznego, zorganizow ano sesję na
ukową "ENERGIA I ŚRO DO W ISK O ". 
W sesji udział wzięli m.in. JM Rektor prof. Woj
ciech Zieliński, profesorowie obecnego Wydzia
łu IŚiE z dziekanem prof. M. Bodzkiem oraz 
liczni absolwenci i byli pracownicy Wydziału 
ME, których łącznie zebrało się około 400. Pro
fesorowie T. Chmielniak, A. Ziębik i J. Wan- 
drasz przedstawili retrospektywnie działalność 
swoich jednostek, wywodzących się z dawne
go W ydziału ME, ale jak  przypom niał to

16 "Stary Energetyczny" - historia Wydziału ME 
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w swoim wystąpieniu prof. Ziębik, mających 
początki jeszcze na Politechnice Lwowskiej. 
Czterech profesorów b. Wydziału M echanicz
nego Energetycznego zostało członkami PAN 
(z całej Politechniki 15), tyluż profesorów otrzy
mało godność doktora honorowego naszej Alma 
Mater, trzech rektorów to profesorowie pocho
dzący z tego Wydziału. Aktualnie wielu wycho
wanków wchodzi w skład Komitetów Nauko
wych PAN i innych gremiów, nie tylko w Pol
sce zresztą lub zajmuje odpowiedzialne stano
wiska w przemyśle oraz w życiu publicznym. 
Poprzedni premier - prof. Jerzy Buzek, to tak
że absolwent Wydziału ME.
W towarzyszącej sesji plakatowej swoje osią
gnięcia prezentowały głównie firmy branży 
energetycznej (EN ERGOPO M IAR i ENER- 
GOPROJEKT Gliwice, ENERGOMONTAŻ- 
Południe Katowice, ENERG OTECH N IK A- 
Projekt Knurów, FAMET Kędzierzyn-Koźle, 
FOSTER W H EELER EN ERG IA  - Polska 
(w tym dawny FAKOP Sosnowiec), RAFAKO 
z Raciborza, także INORA Gliwice oraz oczy
wiście POŁUDNIOW Y KONCERN ENER
GETYCZNY, który pokazał rozwiązania zasto
sowane w kilku swoich elektrowniach. FAMET, 
INORA oraz PKE dodatkowo przedstawiły się 
podczas osobnej sesji. Wszystkie prezentacje 
ściśle wiązały się z wpływem energetyki na śro
dowisko i przedstawiały m.in. nowoczesne roz
wiązania ochrony środowiska oraz wysiłek przed
siębiorstw energetycznych z tym związany. 
Wzruszający był moment Odnowienia Immatry
kulacji po 50. latach przez grupę 24 osób, któ
re rozpoczynały studia na powstałym wtedy 
Wydziale ME. Przeprow adził j ą  prodziekan 
prof. M. Pronobis. Dość licznej grupie absol
wentów wręczono Medal im. Ochęduszki - wy
różnienie honorowe Stowarzyszenia Wychowan
ków tego Wydziału. Otrzymali go m.in. profe
sorowie Dagmara Tejszerska, Joachim Kozioł, 
Stefan Postrzednik, Andrzej Witkowski i Józef 
W ojnarowski (przez wiele lat był związany 
z Wydziałem ME); więcej na ten temat - patrz 
strona: http://zeus.polsl.gliwice.pl/~swwme/.
Z okazji setnej rocznicy urodzin przypomnia
no postać profesora Kazimierza Kutarby, przed 
laty prorektora Politechniki Śl. oraz organiza
tora Katedry Cieplnych Maszyn Wirnikowych. 
Absolwenci mogli też zwiedzić obecne labora
toria i dobrze zapamiętane sale wykładowe. Ci 
najstarsi nie zawsze poznawali powstałe w mię
dzyczasie obiekty.

http://zeus.polsl.gliwice.pl/~swwme/


Stowarzyszenie Wychowanków Wydziału ME 
(w tym i niżej podpisany) przygotowali specjalne 
wydawnictwo - Biogramy Absolwentów Wy
działu ME, w którym przedstawiło się ponad 
190 osób. Przez ich życiorysy poznajemy m.in. 
wpływ, jaki absolwenci tego wydziału naszej 
Politechniki wywarli na rozwój macierzystej 
uczelni i innych (dotychczas 30 absolwentów 
uzyskało tytuł profesora) oraz na rozwój prze
mysłu, głownie energetyki, nie tylko polskiej.

E. Kostowski

•  Jubileusz Sympozjum PPEE
W dniach 7-10 grudnia 2003 r. odbyło się jubi
leuszowe X Sympozjum "Podstawowe Proble
my Energoelektroniki i Elektromechaniki" 
PPEE 2003, w którym wzięli udział naukowcy 
z 18 ośrodków akademickich i badawczo-prze- 
mysłowych w Polsce. Przez 22 lata swego ist
nienia Sympozjum zdobyło wysoką renomę i 
zajęło swoiste miejsce w środowisku nauko
wym, co zawdzięcza konsekwentnie realizowa
nym założeniem programowym oraz wierności 
specyficznemu charakterowi i atmosferze. 
Powołane do życia w 1981 roku przez ówcze
snego przewodniczącego Oddziału PTETiS 
prof. Stanisława Szpilkę było przez 6 lat (ko
lejne konferencje miały miejsce w latach 1981, 
1983, 85 i 87) cenionym, ale dość kameralnym 
forum dyskusyjnym środowiska napędowców i 
energoelektroników, odbywającym się pod 
nazwą "Podstawowe Problemy Energoelektro
niki" PPE.
Reaktywowane zostało w 1993 roku, a do jego 
współorganizacji został zaproszony Wydział 
Elektryczny Politechniki Śląskiej oraz Polskie 
Sieci Elektroenergetyczne S.A. w Warszawie. 
Tematyka Sympozjum uległa wówczas znacz
nej ekspansji, obejmując dodatkowo elektrome
chanikę oraz wybrane zagadnienia automatyki 
i elektroenergetyki, co wykształciło nowe, bar
dziej interdyscyplinarne oblicze odnowionej kon
ferencji, uznanej wkrótce na wiodące forum 
wzajemnego zazębiania się, "zszywania" i inte
gracji środowiska naukowego napędowców 
oraz maszynowców. Konsekwencją skuteczne
go wypełniania tej roli stało się rozszerzenie 
w 1995 nazwy Sympozjum, która aktualnie 
brzmi: "Podstawowe Problemy Energoelektro
niki i Elektromechaniki" PPEE.
Ten integracyjny charakter znalazł również peł
ne odzwierciedlenie w bieżącej edycji Sympo
zjum, na którym zostało wygłoszonych blisko

50 referatów, zgrupowanych w 10 sesjach, po
święconych maszynom elektrycznym, energo- 
elektronicznym układom ich zasilania i sterowa
nia, metodom identyfikacji parametrów, oddzia
ływaniom na sieć, zastosowaniom w trakcji 
elektrycznej, elementom mechatroniki itd.
Duże znaczenie dla pomyślnego rozwoju Sym
pozjum odegrał patronat, wpierw Sekcji Ener
goelektroniki i Napędu Elektrycznego, a obec
nie - Komitetu Elektrotechniki PAN. Niezwy
kle ciepły i zawierający wiele istotnych uwag, 
list prof. K. Zakrzewskiego, przewodniczące
go Komitetu Elektrotechniki i Sekcji Maszyn 
Elektrycznych PAN, otworzył tegoroczne ob
rady.
Sympozjum PPEE (odbywające się niedaleko 
południowej granicy Polski z Czechami i Sło
wacją w górskim kurorcie Wisła) jest również 
- począwszy od 1993 roku - spotkaniem nauko
wym, zasługującym na miano "Konferencji Po
granicza". Ten charakter był systematycznie i 
wielokrotnie podkreślany udziałem władz rek
torskich i profesorów VSB - Uniwersytetu 
Technicznego w Ostrawie, a w przeszłości miała 
nawet miejsce wizyta na konferencji przedsta
wicieli środowisk dyplomatycznych - Konsula 
Generalnego Republiki Czeskiej w Katowicach 
i Konsula Generalnego RP w Ostrawie. W tym 
roku przyszła kolej na Słowację i na Uniwer
sytet Techniczny w Żylinie, którą to uczelnię 
reprezentował prorektor ds. nauki i współpracy 
zagranicznej profesor Marian Drzimko. W bie
żącym roku Uniwersytet Techniczny w Żylinie 
obchodził 50 rocznicę powstania, a ważnym 
wydarzeniem było nadanie doktoratu h.c. pre
mierowi Słowacji - absolwentowi i doktorowi 
tejże Uczelni.
Dominującym wydarzeniem naukowym Sympo
zjum stała się sesja naukowa "Dwa oblicza ma
tematyki", na której zaproszone wykłady zapre
zentowali prof. dr hab. Aleksander Błaszczyk, 
kierownik Zakładu Teorii Mnogości Uniwersy
tetu Śląskiego w Katowicach, oraz prof. dr hab. 
inż. Andrzej Demenko, wybitny specjalista 
z zakresu polowych metod numerycznych (Po
litechnika Poznańska). W sesji zderzyły się dwa 
-jakże  odmienne, a jednak wzajemnie dopeł
niające się - podejścia do matematyki.
Wykład prof. A Błaszczyka na temat "Nieskoń
czoność w matematyce", wygłoszony pięknym 
i klarownym językiem, stanowił głębokie stu
dium ewolucji pojęcia nieskończoności, które
go coraz bardziej precyzyjnego definiowania 17
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domagał się poprzez wieki ludzki umysł. Aby 
zrozumieć ten wykład trzeba było uważnie 
wsłuchiwać się w celnie i po mistrzowsku do
bierane słow a prelegenta.
Wykład prof. A. Demenko, zatytułowany "Dys
kretne metody analizy pola elektromagnetycz
nego" bazował - w przeciwieństwie do wykła
du poprzednika - na fantastycznym zilustrowa
niu treści, a jego zrozumienie wymagało uważ
nego śledzenia szybko zmieniających się obra
zów. Dziesiątki niezwykle przemyślnie zakom
ponowanych rysunków, wykresów, grafów, 
schematów, sporządzonych z wykorzystaniem 
najnowocześniejszych komputerowych technik 
prezentacji i animacji, umożliwiły słuchaczom prze
bycie w krótkim czasie długiej drogi, jaką na prze
strzeni około 30 lat przeszły metody numerycz
ne. Z wykładu emanowała energia, która miała 
swe źródło w pasji i entuzjazmie wykładowcy. 
Niedzielny wieczór był poświęcony jubileuszo
wi 10-lecia. Przypomniano najważniejsze zda
rzenia z przeszłości oraz wiele znakomitości 
naukowych, które zaszczycały Sympozjum swo
im aktywnym uczestnictwem. Chwilą zadumy 
i refleksji uczczono pamięć Tych, którzy ode
szli z grona wiernych uczestników konferencji 
PPEE, m.in. profesora Tadeusza Kotera (Pol. 
Łódzka), prof. A. Kordeckiego (Pol. Wrocław
ska), prof. L. Szklarskiego (AGH Kraków), 
prof. F. Krasuckiego (Wydz. Górniczy Pol. Ślą
skiej), prof. W. Mizi (Wydz. Elektryczny Pol. 
Śląskiej), prof. R. Szczęsnego (Pol. Gdańska), 
prof. R. Borow skiego (ATR Bydgoszcz) i 
G. Plenzlera (Pol. Poznańska). W swoim pod
sum ow ującym  dorobek PPEE w ystąpieniu 
przewodniczący Sympozjum zwrócił uwagę na 
te cechy i wartości, które leżą u podstaw suk
cesów i trwania Sympozjum: Praca, Przyjaźń, 
Entuzjazm i Ekskluzywność, a których to czte
rech słów pierwsze litery składają się na logo kon
ferencji PPEE. Do jubileuszowych wspomnień 
włączyło się wielu uczestników, m.in. prof. T. Or- 
łowska-Kowalska, prof. A. Horodecki, prof. 
T. Rodacki, doc. S. Januszewski, mgr E. Korzyc- 
ki, prof. L. Nowak, i prof. R. Muszyński.
Czymże jednak byłby jubileusz bez stosowne
go tortu? Tort spełnił oczekiwania gości i swą 
wykwintną formą rozłożonej opasłej księgi oraz 
wybornym smakiem potwierdził w całej rozcią
głości wagę i znaczenie jubileuszu 10-lecia. 
Szampański toast poświęcony przyszłości Sym
pozjum wzniósł elektronik, profesor Włodzimierz 
Jankę. Oprawę artystyczną jubileuszow ego

wieczoru zapewniła aktorka Ewa Kopczyńska 
(Teatr Zagłębia w Sosnowcu), która brawuro
wo wyśpiewanym spektaklem muzycznym, po
święconym Edith Piaff, ożywiła atmosferę wąs
kich zaułków i latami Paryża oraz rozświetlo
nej tysiącami świateł wielkiej sali koncertowej 
Olimpii. Podczas finałowej piosenki na sali 
rozbłysnęły dziesiątki sztucznych ogni, a bra
wom długo nie było końca.
Zwyczajowy konferencyjny bankiet tradycyj
nie zastąpiła uroczysta w ieczerza w igilijna 
z 12 tradycyjnymi daniami. Zapach wigilijnych 
potraw mieszał się z zapachem choinek, przy
branych przepięknymi koniakowskimi koron
kami, które przybrały postać aniołków, dzwon
ków i płatków śniegu.
Niezwykły nastrój wigilijnej wieczerzy w cu
downym sposób wykreował ks. prałat Stanisław 
Puchała (proboszcz Katedry Chrystusa Króla 
w Katowicach), przypominając w ciepłych sło
wach znaczenie tej odwiecznej bożonarodzenio
wej tradycji, która tu, w niezwykłych okolicz
nościach naukowej konferencji, nabrała jeszcze 
innego nowego wymiaru. Łamanie się opłat
kiem, składanie życzeń, wspólne kolędowanie 
przy dźwiękach gitary (ks. Stanisław Puchała) 
i fletu (artystka Anna Zmarzły) dopełniły czaru 
ciepłego i wzruszającego spotkania przy wspól
nym wigilijnym stole przedstawicieli tak wielu 
środowisk akademickich całej Polski. Radość 
pogłębiły znalezione pod choinką grafiki artysty, 
profesora Tadeusza Siary, wśród których trud
no było znaleźć dwie jednakowe. Do tematyki 
grafik prezentujących najciekaw sze zabytki 
małej poleskiej wsi Zaborek (koło Janowa Pod
laskiego) nawiązywał zaprezentowany następ
nego dnia przez mgra inż. arch. Marka Klusz
czyńskiego wykład nt. "Budownictwo drewnia
ne - chałupy i chaty polskie". Autor bardzo sze
roko podszedł do tematu, omawiając zarówno 
specyficzne właściwości budulca oraz stosowa
ne konstrukcje, jak  też walory estetyczne bu
downictwa drewnianego i konieczność chronie
nia w polskim krajobrazie tego, co jeszcze zdo
łało przetrwać.
Po trzech dniach obrad, dyskusji i wspólnych 
przeżyć, Sympozjum dobiegło końca. Przy po
żegnaniu wskazywano na to, co powoduje, że 
o PPEE nie zapomina się tak łatwo i czeka 
z radością na następne. Najdobitniej wyraził to 
profesor Kazimierz Jaracz: "Jeśli chcesz p o 
znać znaczenie dziesią tej części sekundy, 
zapytaj tego, co zdobył srebrny medal na mi



strzostwach, je ś l i  chcesz poznać znaczenie  
minuty, spytaj tego, co spóźnił się na ostatni 
pociąg, je ś li chcesz poznać znaczenie 2 lat, 
spytaj tego, co oczekuje na kolejne X I Sympo
zjum PPEE."

K. Kluszczyński

PS. Fotoreportaż z  Sympozjum znajduje się na 
3 stronie okładki.

Z ŻYCIA CKI
listopad

•  Na roboczym spotkaniu w dniu 3 listopada 
2003 r., na terenie Zespołu Szkół Wyższych, 
spotkali się pełnom ocnicy rektorów: doc. 
Sz. WYRA (PŚ1.), dr Z. KADŁUBEK (UŚ), 
dr J. CZEMPAS (AE) i dyrektor administra
cyjny CKI mgr S. MAKOSZ. Przedyskutowa
no aktualne problemy działalności gospodarczej 
i organizacyjnej na terenie kampusu, wzajem
ne relacje na styku trzech uczelni, formułę kon
taktów pomiędzy służbami administracyjnymi 
szkół oraz współpracę z Fundacją Ekologiczną 
"Ekoterm-Silesia”.

•  W dniach 6-7 listopada 2003 r. odbyła się 
uroczystość wręczenia dyplomów absolwentom 
studiów inżynierskich Wydziału Budownictwa, 
którzy odbyli studia w Rybniku. Absolwenci 
z najwyższą średnią (powyżej 4,5) otrzymali 
z rąk prodziekana, dra A. MOKROSZA, listy 
gratulacyjne. Na rozdaniu dyplomów byli obec
ni: dyrektor CKI prof. J. KOZIOŁ, prof. 
J. WESELI, dr J. ŚLUSAREK, dr G. REND- 
CHEN oraz dr J. RUBIN.

•  13 listopada 2003 r. w Teatrze Ziemi Ryb
nickiej otwarto wystawę prac studentów Wy
działu Budownictwa, specjalności budowlano- 
architektonicznej, wykonanych w ramach prak
tyk zawodowych. Na otwarcie wystawy przy
byli przedstawiciele władz miejskich i uczel
nianych, konsultanci prac, wykładowcy oraz 
studenci. Wystawa gościła zwiedzających do 
17 listopada br.

•  Jak co roku, 15 listopada 2003 r. odbyła się 
w Teatrze Ziemi Rybnickiej uroczystość wrę
czenia prestiżowej nagrody - statuetki "Czarnego 
Diamentu" - instytucjom zasłużonym dla rozwoju 
regionu. W kapitule nagrody zasiadali m.in. rek
tor W. ZIELIŃSKI oraz laureat nagrody za rok

2002, pełnomocnik rektora, doc. Sz. WYRA. 
Honorowy patronat nad uroczystością objął wi
cepremier J. HAUSNER, zaś patronat medial
ny sprawowały tradycyjnie TV Katowice, Ra
dio Katowice i "Dziennik Zachodni". Laureatem 
tegorocznej nagrody została Akademia Ekono
miczna, zaś wśród firm - Zakład Robót Specja
listycznych Budowlanych w Wodzisławiu Śląs
kim, prowadzony przez prof. Antoniego MO- 
TYCZKĘ. Uroczystą galę uświetnił występ 
Terezy Kesoviji, znakomitej wokalistki z Chor
wacji.

•  18 listopada 2003 r. odbyło się kolejne po
siedzenie Rady Fundacji Ekologicznej "Ekoterm- 
Silesia", w którym z ramienia Uczelni uczest
niczył doc. Sz. WYRA. Rada, w szczególno
ści, skoncentrowała się na spawach finanso
wych. Przedyskutowano też wywołany przez 
Elektrownię Rybnik temat działalności Funda
cji w zakresie rewitalizacji środowiska.

•  24 listopada 2003 r. rozpoczęły się zajęcia 
pierwszej edycji kursu CCNA w Akademii Ci
sco. Szkolenie odbywa się w każdy piątek i so
botę w sali Centrum Upowszechniania Tech
nologii Informatycznych i bierze w nim udział 
13 uczestników. Równolegle prowadzony jest 
nabór na kolejne szkolenie - zajęcia będą pro
wadzone popołudniami w powszednie dni tygo
dnia.

•  29 listopada 2003 r. odbyła się w CKI uro
czystość wręczenia dyplomów 109 absolwen
tom studiów inżynierskich i uzupełniających ma
gisterskich Wydziału Górnictwa i Geologii, któ
rzy odbyli studia w Rybniku. W uroczystości 
wzięli udział m.in. prodziekan ds. dydaktyki Wy
działu Górnictwa i Geologii dr hab. P. STRZAŁ
KOWSKI, dyrektor CKI prof. J. KOZIOŁ 
oraz pełnomocni dziekana ds. dydaktyki w CKI 
dr H. BADURA.

•  27 listopada 2003 r. w budynku CUTI mia
ła miejsce obrona prac dyplomowych słucha
czy studiów podyplomowych kierunku "Syste
my informacji przestrzennej". Egzamin ten był 
połączony z wizytą przedstawiciela "Bentley 
Europę", Marka Kramarza. Wizyta p. M. Kra
marza miała na celu omówienie sposobów na
w iązania współpracy Firmy z Politechniką 
Śląską oraz przekazanie dwóch licencji stu
denckich dla najlepszych uczestników studium 
podyplomowego.

J. Katuszonek
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•  1 grudnia 2003 r. odbyło się kolejne spotka
nie pełnomocników rektorów uczelni wchodzą
cych w skład Zespołu Szkół Wyższych w Ryb
niku. W spotkaniu udział wzięli doc. Szczepan 
Wyra (Politechnika Śląska), dr Zbigniew Ka
dłubek (Uniwersytet Śląski), dr Jan Czempas 
(Akadem ia Ekonom iczna) oraz mgr Stefan 
Makosz - dyrektor administracyjny CKI. Na 
spotkaniu omówiono aktualne problemy współ
pracy uczelni w ramach ZSzW.

•  Pod przewodnictwem prorektora ds. dydak
tyki, prof. Ryszarda K. Wilka, w dniu 11 grud
nia 2003 r. odbyło się w Centrum Kształcenia 
Inżynierów kolejne posiedzenie Rady Centrum. 
W ramach porządku obrad przedstawiono no
wego członka Rady - prof. Joachima Kozioła, 
pełniącego obecnie funkcję dyrektora CKI, 
wysłuchano sprawozdania z działalności Cen
trum za okres od czerwca do listopada 2003 r., 
om ówiono główne kierunki działania CKI 
w roku 2004. Przewodniczący Rady M iasta 
inż. Michał Śmigielski przedstawił realizację ko
lejnych zadań inwestycyjnych i organizacyjnych 
na terenie Zespołu Szkół Wyższych oraz nakre
ślił kolejne etapy działania. W części obrad wziął 
udział JM Rektor, prof. Wojciech Zieliński. Pod
jęto stosowne uchwały związane z porządkiem 
obrad.

•  16 grudnia 2003 r. odbyło się poszerzone po
siedzenie Rady Zespołu Szkół Wyższych pod 
kierownictwem prof. Tadeusza Sławka. Spotka
nie miało nie tylko uroczysty charakter przed
świąteczny, ale także roboczy: omówiono pro
blemy dotyczące dalszej rozbudowy kampusu. 
Ze strony naszej Uczelni w spotkaniu uczest
niczyli: prorektor ds. organizacji i rozwoju prof. 
Wojciech Cholewa, prof. Bolesław Pochopień, 
doc. Szczepan Wyra oraz mgr Stefan Makosz.

•  W auli Budynku Głównego CKI odbyła się 
18 grudnia 2003 r. prezentacja prac studentów 
Wydziału Budownictwa, specjalności "inżynie
ria miejska", związanych z odbytymi praktyka
mi zawodowymi. Studenci przedstawili publicz
nie swoje prace przed komisją odbioru, w skład 
której w chodzili pracow nicy w ydziału oraz 
przedstawiciele zakładów pracy, w których stu
denci odbywali praktykę.

•  Tradycyjna "Wieczornica wigilijna" odbyła 
się w CKI 19 grudnia 2003 r. W pięknie przy
strojonej auli Ośrodka zgromadzili się pracow
nicy, studenci oraz przedstawiciele władz samo

rządowych. Na uroczystość przybyli m.in.: pro
rektor ds. dydaktyki - prof. Ryszard K. Wilk, 
starosta powiatu rybnickiego - m gr Damian 
Mrowieć, asystent prezydenta Miasta Rybnika 
- mgr Grzegorz Wolny, pełnomocnik rektora ds. 
Zespołu Szkół Wyższych - doc. Szczepan Wyra, 
duszpasterz akademicki - ks. M ichał Anderko 
oraz przedstawiciele Uniwersytetu Śląskiego i 
Akademii Ekonomicznej - uczelni zlokalizowa
nych na terenie kampusu. O kolicznościow e 
wystąpienia gospodarzy i gości przeplatane były 
pięknymi kolędami, które w tym roku wykonał 
ksiądz Michał Anderko wraz ze studentem Wy
ższej Szkoły Muzycznej w Katowicach, przy 
akom paniam encie gitarzysty. Po ciepłym  i 
wzruszającym wystąpieniu duszpasterza akade
mickiego i dyrektora CKI, prof. Joachima Ko
zioła, uczestnicy spotkania dzielili się opłatkiem, 
składając sobie nawzajem najlepsze życzenia 
świąteczne i noworoczne. Po zakończeniu ofi
cjalnej części uroczystości pracownicy i studen
ci Centrum jeszcze przez wiele godzin nucili 
kolędy, oddając się tej szczególnej atmosferze 
opłatkowego spotkania.

•  19 grudnia 2003 r. odbyły się w CKI obro
ny magisterskich prac dyplomowych studentów 
Wydziału Górnictwa i Geologii. Swoich prac 
broniło 10 studentów, którzy zaliczyli egzamin 
z wynikiem pozytywnym. Komisji egzaminacyj
nej przewodniczył dr hab. inż. Piotr Strzałkow
ski - prodziekan ds. dydaktyki, a w komisji za
siadał m.in. prof. Henryk Przybyła - kierownik 
magisterskich studiów uzupełniających.

•  22 grudnia 2003 r. odbyło się kolejne po
siedzenie Rady Fundacji Ekologicznej "Eko- 
term-Silesia". W posiedzeniu z ramienia Uczel
ni uczestniczyli: prorektor ds. dydaktyki - prof. 
Ryszard K. Wilk oraz pełnomocnik rektora ds. 
Zespołu Szkół Wyższych - doc. Szczepan Wyra. 
Program przewidywał m.in. uzupełnienie skła
du Rady, zmiany w Statucie Fundacji (w związ



ku z poszerzonym zakresem jej działalności) 
oraz dyskusję na temat "Rewitalizacja środowi
ska pracy w regionie rybnickim".

J. Katuszonek

NOTATKI
PRZEWODNICZĄCEGO

RGSzW
N otatka nr 7 - październ ik  2003 r.
Z początkiem października witaliśmy rok aka
demicki 2003/04, uczestnicząc w uroczystoś
ciach środowiskowych z tym związanych. Były 
to tradycyjnie uroczyste spotkania, podczas któ
rych rektorzy prezentowali osiągnięcia minione
go roku oraz plany na przyszłość. W wystąpie
niach dominowała troska o byt uczelni w ocze
kującej nas - po 1 maja przyszłego roku - rze
czywistości. Nie da się jej do końca przewi
dzieć, chociaż szkolnictwo wyższe wydaje się być 
względnie dobrze przygotowane do funkcjonowa
nia w europejskiej przestrzeni edukacyjnej. 
Inauguracje poprzedziło spotkanie rektorów 
uczelni państwowych z kierownictwem resor
tu 24 września, na którym pani minister, wice
ministrowie oraz przewodniczący PKA i Rady 
Głównej poinformowali o tym, co nas czeka 
w najbliższej przyszłości. Oprócz projektu bu
dżetu, była mowa o możliwościach korzystania 
uczelni z funduszy strukturalnych, elektronicz
nych legitymacjach studenckich oraz koniecz
ności szybkiego ustalenia reguł przyjęć na stu
dia osób uzyskujących świadectwa maturalne 
według nowych zasad.
Uroczystą oprawę miało spotkanie z okazji 
Dnia Edukacji Narodowej, które odbyło się 
15 października w Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów. W tym roku mija 230. rocznica po
wstania Komisji Edukacji Narodowej. Premier 
odniósł się do tego doniosłego wydarzenia 
w swym wystąpieniu, podkreślając ważną rolę 
stanu nauczycielskiego w społeczeństwie.
Z licznych uroczystości i spotkań, w jakich 
uczestniczyli członkowie Rady w ostatnim okre
sie, wymienię jubileusz 50-lecia Akademii Rol
niczej w Krakowie oraz posiedzenia Konferen
cji Rektorów Uczelni Pedagogicznych, Arty
stycznych i Technicznych. Jednym z tematów 
przewijających się w tych spotkaniach były 
standardy nauczania.
18 października uczestniczyłem w uroczystości 
otwarcia konferencji "Nowa ustawa o szkolnic

twie wyższym a ocena jakości kształcenia 
w świetle procesów integracyjnych ze struktu
rami UE", zorganizowanej przez Parlament Stu
dentów Rzeczypospolitej Polskiej. Zaprezento
wałem zasady funkcjonowania i główne obsza
ry działania Rady Głównej. Miałem też możli
wość wysłuchania opinii studentów o przygo
towywanej ustawie Prawo o szkolnictwie wy
ższym. Studenci żywo interesują się życiem 
uczelni i chcą współuczestniczyć w działalno
ści akademickiej i społecznej. Pozytywne od
czucia, jakie wyniosłem, napawają optymizmem 
wobec perspektyw otwarcia naszego kraju 
w obszarze edukacji na poziomie wyższym.
Na zaproszenie Bydgoskiego, Toruńskiego i 
Włocławskiego Towarzystwa Naukowego oraz 
Urzędu Marszałkowskiego Województwa Ku
jawsko-Pomorskiego 23 października wziąłem 
udział w konferencji "Koncepcja rozwoju nauki 
w regionie kujawsko-pomorskim", na której przed
stawiłem Radę Główną Szkolnictwa Wyższego 
i jej działania w świetle nowych przepisów. 
Prezydium Rady Głównej spotkało się 15 paź
dziernika, a posiedzenie plenarne odbyło się 
dzień później. Żywiołową dyskusję wywołał pro
jekt budżetu na rok 2004. W stanowisku 19/2003 
Rada pozytywnie odnosi się do zapisów mówią
cych o wzroście wydatków budżetowych na 
szkolnictwo wyższe o 12,9 proc., w porówna
niu z rokiem 2003, w związku z wdrażaniem 
II i III etapu poprawy wynagrodzeń. Pozytyw
nie należy też odnotować proponowany wzrost 
funduszy na pomoc materialną dla studentów 
(łączny wzrost ma wynieść 25,8 proc., a łączny 
budżet szkolnictwa wyższego ma osiągnąć po
ziom 1,03 proc. PKB). Oprócz niewątpliwych 
pozytywów, Rada odnotowuje spadkową ten
dencję w zakresie finansowania inwestycji 
szkolnictwa wyższego (o 15 proc.), ponadto nie 
przewidziano w budżecie szkolnictwa wyższe
go środków na dotacje dla wyższych szkół nie
państwowych. Zgodnie ze znow elizowaną 
w 2001 roku Ustawą o szkolnictwie wyższym 
(Dz.U. nr 85, poz. 924) oraz rozporządzeniami 
ministra edukacji narodowej i sportu z 4 kwiet
nia 2003 roku (Dz.U. nr 62, poz. 558 i 559), 
uczelnie niepaństwowe mogą ubiegać się o do
tacje z budżetu państwa na inwestycje i dzia
łalność dydaktyczną. Jeśli więc nie mają to być 
puste zapisy, w budżecie winny zostać wydzie
lone na ten cel środki. Powyższą opinię przed
stawiłem na posiedzeniu Komisji Edukacji, Na
uki i Młodzieży Sejmu RP 22 października.
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ższej Szkoły Bankowej w Poznaniu oraz Wy
ższej Szkoły Informatyki i Zarządzania w Rze
szowie o dotacje z budżetu państwa na działal
ność dydaktyczną. W uchwałach 49 i 50/2003 od
wołujemy się do uchwał 9 i 10/2003 Prezydium 
Rady (z 13 lutego 2003 roku), w których za
warte jest sformułowanie: wnioski uczelni nie
państwowych o przyznanie dotacji powinny 
dotyczyć roku budżetowego 2004. Rada pozy
tywnie zaopiniowała propozycje zmian w sys
temie uznawania wykształcenia uzyskanego za 
granicą w kontekście członkostwa RP w Unii 
Europejskiej, jakie napłynęły z MENiS. Zaopi
niowaliśmy też liczne wnioski uczelni o uzy
skanie uprawnień do nadawania stopnia dok
tora bądź doktora habilitowanego. Pozytywne 
opinie zyskały ponadto standardy nauczania dla 
kolejnych kierunków studiów - 2 na poziomie 
magisterskim i 6 zawodowym.
Podjęliśmy dyskusję dotyczącą wypracowania 
formuły przyszłych standardów  nauczania. 
Czynnie uczestniczył w niej prof. Tadeusz 
Szulc, podsekretarz stanu w MENiS, zajmują
cy się szkolnictwem wyższym. Dyskusja i licz
ne rozmowy, jakie przeprowadziłem, wskazują, 
że zanim rozpoczniemy nowelizację i moderni
zację standardów, winno się - w drodze szero
kich konsultacji środowiskowych - sprecyzo
wać: listę i nazwy kierunków studiów (w tym 
prowadzonych jako jednolite studia magister
skie), formę standardów studiów I i II stopnia 
oraz ramy funkcjonowania studiów doktoranc
kich (III stopnia). Rada wystąpi wkrótce z ini
cjatywą w tym zakresie.

Notatka nr 8 - listopad 2003 r.
Listopad obfitował w ważne spotkania, w któ
rych - korzystając z uprzejmości organizatorów 
- uczestniczyłem.
7 listopada odbyła się w Wyższej Szkole Ubez
pieczeń i Bankowości w Warszawie ogólnopol
ska konferencja pod hasłem "Model współdzia
łania uczelni publicznych i niepublicznych - stan 
obecny i perspektywy". To pierwsze spotkanie, 
podczas którego przedstawiciele obu sektorów 
szkolnictwa wyższego wypowiadali się i dysku
towali o wzajemnych relacjach i współistnieniu. 
Moim wkładem w konferencję było opracowa
nie "Udział uczelni publicznych i niepublicznych 
w ustalaniu standardów nauczania". Prowadzi
łem też dyskusję panelow ą podsum ow ującą 
spotkanie. W iększość wypowiedzi dotyczyła 
projektu ustawy "Prawo o szkolnictwie w y
ższym", gdyż tam zawarte są podstawy funk

cjonowania całego szkolnictwa wyższego. Nie
wątpliwie pozytywny jest fakt, że przedstawi
ciele szkolnictwa publicznego i niepublicznego 
spotkali się i rozmawiali. Szkolnictwo wyższe 
je s t bowiem  jedno  i w spólną naszą troską 
winno być utrzymanie jego wysokiego poziomu 
i stabilnych podstaw funkcjonowania. Jednak do 
pełnego partnerstwa i konstruktywnego współ
działania jest daleko. Aby sytuację uzdrowić nie
zbędne są przejrzyste reguły funkcjonowania obu 
sektorów oraz określenie ram współistnienia. 
W moim przekonaniu sytuację może uzdrowić 
nowa ustawa. Jednak równolegle z jej pojawie
niem się niezbędna jest zmiana sposobu m y
ślenia i żmudna praca nad budową wzajem ne
go zaufania. Wrażenia ze spotkania pozw alają 
mniemać, że są przesłanki, aby tak się stało. 
Dzień później, 8 listopada, uczestniczyłem w po
siedzeniu Prezydium KRASP, którego organiza
torem był Rektor Politechniki Łódzkiej, profe
sor Jan Krysiński. Ze swej strony przedstawi
łem opinię Rady dotyczącą budżetu szkolnictwa 
wyższego na rok przyszły oraz kwestie zwią
zane z nowelizacją listy kierunków studiów oraz 
standardów nauczania. Ostatnie sprawy były 
przedmiotem wieloaspektowej dyskusji potwier
dzającej znaczenie standardów i ich ważną rolę 
w porządkowaniu systemu szkolnictwa wyższe
go. Rektorzy obecni na spotkaniu wyrazili go
towość współudziału w pracach nad standar
dam i, a przew odniczący KRASP, profesor 
Franciszek Ziejka, zadeklarował wolę pośred
niczenia w procesie uzgadniania ich treści. 
Przyjmujemy z zadowoleniem gotowość współ
pracy i wierzymy, że przyczyni się ona do wy
pracowania lepszych regulacji w zakresie kano
nów kształcenia na poziomie wyższym. Innym 
ważnym zagadnieniem dyskutowanym - będącym 
również obszarem zainteresowań Rady - były 
kwestie wdrażania postanowień Deklaracji Bo- 
lońskiej. Przedmiotem dyskusji był też projekt usta
wy "Prawo o szkolnictwie wyższym".
W dniach 13-15 listopada obradowała w Gdań
sku Konferencja Rektorów Uniwersytetów Pol
skich. Gospodarzem spotkania był rektor Uniwer
sytetu Gdańskiego, profesor Andrzej Ceynowa. 
Głównym tematem spotkania, w którym uczest
niczyłem, były studia doktoranckie w aspekcie 
ram ich funkcjonowania, warunków realizacji i 
perspektyw rozwoju. To dobrze, że temat ten 
został podjęty, bowiem w tej formie kształce
nia uczestniczy już  około 30 000 osób, a brak 
jest przejrzystej wizji ich prowadzenia. Ważne 
jest nie tylko określenie zasad funkcjonowania



studiów doktoranckich, ale również reguł ich 
budżetowego finansowania. Ustalenia i decy
zje dotyczące tego obszaru kształcenia są nie
zbędne, jeśli chcemy włączyć się aktywnie 
w Europejski Obszar Edukacyjny. Studia takie 
są bowiem traktowane jako zakończenie pełne
go cyklu kształcenia na poziomie wyższym, a 
w wielu krajach ustalone są ramy ich funkcjo
nowania. Ten obszar jest również przedmiotem 
żywotnych zainteresowań Rady.
20 listopada odbyła się w Szkole Głównej Han
dlowej konferencja dotycząca procesu boloń- 
skiego, zorganizowana przez Departament 
W spółpracy Międzynarodowej Ministerstwa 
Edukacji Narodowej i Sportu. Konferencja 
zgromadziła kilkuset uczestników z całego śro
dowiska akademickiego. Pani Ewa Freyberg, 
podsekretarz stanu w MENiS, przedstawiła hi
storię procesu bolońskiego oraz ustalenia przy
jęte podczas ostatniej konferencji w Berlinie. 
Mój udział sprowadził się do przedstawienia 
kwestii "Kształcenia prowadzącego do wspól
nych dyplomów - stanu obecnego i perspek
tyw". To cieszące się dużym zainteresowaniem 
spotkanie uważam za bardzo pożyteczne. Od
niosłem wrażenie, że wiedza o powstawaniu 
zrębów wspólnej edukacji na naszym konty
nencie jest ciągle niepełna. Treść mojego wy
stąpienia jest dostępna na stronie internetowej 
MENiS i Rady Głównej. Uzupełnioną wersję 
prześlę do Redakcji "Forum Akademickiego" 
z nadzieją opublikowania.
Nie odbyło się listopadowe posiedzenie plenar
ne z powodu przewidywanych problemów ko
munikacyjnych. Sprawy bieżące zostały więc 
rozpatrzone na posiedzeniu Prezydium w dniu 
12 listopada. Zaopiniowaliśmy "Ramowy pro
gram nauczania w zakresie technologii infor
macyjnej w uczelniach pedagogicznych" oraz 
"Standardy przygotowania nauczycieli w za
kresie technologii informacyjnej i informaty
ki". Oba dobrze przygotowane dokumenty zo
stały przychylnie przyjęte i stanowią wartościo
we ramy ważnych obszarów współczesnej edu
kacji. Pozytywnie zaopiniowaliśmy od dawna 
przygotowywane standardy nauczania dla "kie
runku lekarskiego". Ich opracowanie jest przy
kładem konstruktywnego współdziałania Rady 
ze środowiskiem akademickim, a także Mini
sterstwami Edukacji Narodowej i Sportu oraz 
Zdrowia. Pojawienie się uzupełnionego projek
tu ustawy "Prawo o szkolnictwie wyższym" 
skłania do zajęcia się nim na posiedzeniu gru
dniowym. Również w grudniu będziemy opi
niowali najnowszą wersję projektu "Ustawy o 
finansowaniu nauki".

Zbliża się okres Świąt Bożego Narodzenia - 
miłych i ciepłych spotkań w gronie rodzinnym 
i najbliższych. Na ten szczególny okres roku 
życzę wiele radości, oderwania od trosk co
dziennych oraz wzniosłych doznań duchowych. 
Jerzy Blażejowski

Notatka nr 9 - grudzień 2003 r.
Grudzień to okres gorączki przedświątecznej, 
kończenia spraw rozpoczętych i podsumowań 
dokonań. 1 grudnia uczestniczyłem w spotkaniu 
prorektorów odpowiedzialnych za sprawy finan
sowe uniwersytetów. Miało ono miejsce w Ju
racie, a gospodarzem był prorektor do spraw 
rozwoju i finansów Uniwersytetu Gdańskiego, 
profesor Janusz Neider. Zainteresowanie wzbu
dził referat profesora Marka Rockiego, rekto
ra SGH, na temat kosztów kształcenia akade
mickiego. Mój głos dotyczył spraw finansowych, 
które opiniuje Rada, jak i bieżących informacji 
o pracach Rady. Z zainteresowaniem przyjęta 
została zapowiedź nowelizacji listy kierunków 
studiów oraz standardów nauczania. Znaczna 
część dyskusji dotyczyła możliwości pozyskiwa
nia środków pozabudżetowych. Udział tych środ
ków w budżetach uczelni jest znaczący, chociaż 
zmienia się ich pochodzenie - w kilku poprzed
nich latach były to głównie dochody z płatnych 
form kształcenia, a w roku przyszłym i następ
nych latach przewiduje się znaczny wzrost 
przychodów z programów unijnych. Nad tym 
jak  pozyskać ostatnie fundusze zastanawiali się 
uczestnicy spotkania.
5 grudnia uczestniczyłem w doniosłej uroczy
stości wręczenia Jerzemu Szackiemu, emery
towanemu profesorowi Uniwersytetu Warszaw
skiego - byłemu członkowi Rady Głównej Szkol
nictwa Wyższego, Romanowi Kaliszanowi, pro
fesorowi Akademii Medycznej w Gdańsku oraz 
Markowi Pfutznerowi, doktorowi na Uniwersy
tecie Warszawskim, Nagród Fundacji na Rzecz 
Nauki Polskiej 2003. Składając gratulacje Lau
reatom życzyłem nowych interesujących doko
nań wzbogacających wiedzę ogólnoludzką oraz 
umacniających pozycję naukową naszego kraju.
5 grudnia odbyło się seminarium pod hasłem 
"Internet i techniki multimedialne w edukacji" 
zorganizowane przez Instytut Problemów 
Współczesnej Cywilizacji, w którym uczestni
czył profesor Jan Madey. Interesujące wystą
pienia i dyskusja dotyczyły obu przyszłościo
wych instrumentów wspom agania procesu 
kształcenia.
W sali plenarnej Senatu Rzeczypospolitej Pol
skiej miała miejsce 9 grudnia konferencja pod
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zwań edukacyjnych". Jak powiedział we wpro
wadzeniu przewodniczący Senackiej Komisji 
Nauki, Edukacji i Sportu, profesor Marian Żen- 
kiewicz, istnieje pilna potrzeba zmiany koncep
cji kształcenia młodych Polaków. Kilka refera
tów dotyczyło: modeli kształcenia nauczycieli a 
współczesnych potrzeb edukacji i rynku pracy, 
koncepcji kształcenia nauczycieli, samokształ
cenia i doskonalenia zawodowego nauczycieli, 
roli nauczycieli akademickich w przygotowaniu 
kadr dla szkolnictwa oraz kierunków przemian 
w kształceniu nauczycieli za granicą. Istotną 
sprawąjest model kształcenia nauczycieli - czy 
powinno ono być ukierunkowane na przedmio
ty realizowane w szkolnictwie podstawowym, 
gimnazjalnym i licealnym, czy też nie związa
ne z nim? Dalej - jaki powinien być model kariery 
zawodowej i wymagania do awansu. Wiąże się 
z tym sprawa ustawicznego samokształcenia i 
dokształcania nauczycieli. Wreszcie, czy na
uczyciel powinien nauczać, czy też również peł
nić rolę wychowawczą. Zabierając głos w dys
kusji przedstawiłem tezę, że nie zawsze jest 
możliwe dostosowanie kształcenia akademic
kiego do nauczania przedm iotów w szkole. 
Pierwsze odbywa się na kierunkach i winno 
dawać podstawy do wykonywania różnych za
wodów, natomiast uprawnienia nauczycielskie 
winno się uzyskiwać po ukończeniu dodatko
wych przedmiotów względnie kwalifikacyjnych 
studiów podyplomowych i zdaniu egzaminu pań
stwowego. Postulat kształcenia dwukierunkowego 
można by natomiast zrealizować odpowiednio kon
struując programy studiów - w oparciu o istnie
jące standardy nauczania dla kierunków po
krewnych. W przypadku, gdy nie ma odpowied
nika przedmiotu w kierunku studiów, można 
kształcić przyszłych nauczycieli na kierunku 
zbliżonym, dostosowując odpowiednio program 
studiów. Powinny być precyzyjnie określone 
wymagania odnośnie poziomu wykształcenia - 
licencjackiego, magisterskiego, czy doktoranc
kiego - niezbędnego dla poszczególnych pozio
mów edukacji szkolnej. Wreszcie, nauczyciele 
m uszą być przygotowani nie tylko do przeka
zywania wiedzy oraz kształtowania cech oso
bowych uczniów niezbędnych do funkcjonowa
nia we współczesnym świecie, ale również do 
pełnienia roli wychowawczej. W podsumowa
niu przewodniczącego Komisji znalazło się stwier
dzenie, że bez zmiany systemu kształcenia na
uczycieli i doboru do tego zawodu oraz bez pod
niesienia jakości nauczania na podstawowym po

ziomie każda reforma oświaty będzie bezsku
teczną kosmetyką. Krokiem we właściwym kie
runku są standardy kształcenia nauczycieli, które 
niedawno się ukazały (Dz.U. z dnia 30 września 
2003 roku, Nr 170, poz. 1655). Jednak autentycz
na poprawa nastąpi wówczas, gdy rozpoczną 
pracę z m łodzieżą nauczyciele wykształceni 
według zmienionej filozofii, dysponujący odpo
wiednią wiedzą i wybrani pod względem przy
datności do pracy w tym trudnym i społecznie 
odpowiedzialnym zawodzie.
Biuro Uznawalności Wykształcenia i Wymia
ny Międzynarodowej zorganizowało 15 grud
nia konferencję poświęconą zasadom uznawal
ności w Polsce zagranicznych dokumentów o 
wykształceniu. Omówione zostały obowiązują
ce w naszym kraju zasady uznawalności doku
mentów o wykształceniu, kwestie nostryfikacji 
dyplomów ukończenia studiów oraz stopni na
ukowych, a także sprawy uznawania kwalifi
kacji zawodowych w Polsce i krajach Unii Eu
ropejskiej. Duże zainteresowanie konferencją 
ma z pew nością zw iązek z naszym rychłym 
włączeniem w struktury unijne. Z drugiej stro
ny dobrze, że takie spotkania są organizowa
ne, bowiem wiedza na poruszone tematy jest 
daleka od pełnej.
18 i 19 grudnia miała miejsce 101 sesja Zgro
madzenia Ogólnego Polskiej Akademii Nauk, 
w M iędzynarodowym Centrum Biocybernety
ki PAN w Warszawie. W ramach spotkania od
były się dwie sesje naukowe - pierwsza, "O roli 
nauki w jednoczącej się Europie", a druga za
tytułowana "Przyszłość informatyki i nauk ob
liczeniowych w Polsce". Wiele ważnych spraw 
zostało poruszonych w sześciu referatach i licz
nych głosach w dyskusji. Moja wypowiedź do
tyczyła nierozłączności badań i procesu kształ
cenia. Zwróciłem uwagę na konieczność finan
sowania badań wspomagających kształcenie na 
poziomie magisterskim, a szczególnie dokto
ranckim. Wskazałem na potrzebę uaktualnienia 
listy kierunków studiów oraz odpowiadających 
im standardów nauczania, zapraszając do włą
czenia się Polskiej Akademii Nauk w ten pro
ces. Akademia dostrzega rolę edukacji, bowiem 
prezes, profesor Andrzej Legocki, określił jako 
jeden z priorytetów włączenie potencjału na
ukowego Akademii do zadań edukacyjnych. 
Należy z uznaniem powitać tę zapowiedź.
10 grudnia odbyło się posiedzenie Prezydium, a
11 grudnia plenarne Rady Głównej. Oprócz omó
wienia spraw bieżących zaopiniowany został ko
lejny projekt ustawy "Prawo o szkolnictwie wyż



szym", projekt ustawy o finansowaniu nauki, 
projekt ustawy o zmianie ustawy o szkolnic
twie wyższym, ustawy o wyższych szkołach 
zawodowych, ustawy o pożyczkach i kredytach 
studenckich oraz o zmianie niektórych innych 
ustaw (w związku z przewidywanym wzrostem 
nakładów budżetowych na pomoc materialną 
dla studentów), a także wnioski uczelni o uzy
skanie uprawnień do nadawania stopni nauko
wych i regulaminy przyznawania stypendiów 
naukowych. Długa dyskusja toczyła się wokół 
pierwszej z ustaw - co dowodzi, że niezbędne 
są dalsze prace nad projektem "Prawa o szkol
nictwie wyższym" i dalsze jego udoskonalanie. 
Kończymy rok 2003 w poczuciu wielu udanych 
dokonań, ale i ze świadomością niezrealizowa
nych zamierzeń. Nowy Rok przyniesie nowe 
problemy i wyzwania. Przyjmijmy je w przeko
naniu, że pokonamy wszystkie trudności. Życz
my więc sobie pogody ducha, odwagi w dzia
łaniach oraz pomyślności na każdy dzień roz
poczynającego się roku 2004.

Jerzy Błazejowski

GODNE 
ODNOTOWANIA

•  W yróżnienie  
dla SZPT "Maleniec"

Dr hab. inż. Teresa Lis, profesor Politechniki 
Śląskiej, a równocześnie prezes Stowarzysze
nia Przyjaciół Zabytków Techniki "Maleniec", 
informuje w liście do JM Rektora, że Stowa
rzyszenie zostało w bieżącym roku laure
atem wyróżnienia V edycji Konkursu PRO 
PUBLICO BONO na Najlepszą Inicjatywę 
Obywatelską w kategorii inicjatyw na rzecz 
kultury i dziedzictwa narodowego.
SPZT "Maleniec" zostanie uhonorowane przez 
członka Kapituły PRO PUBLICO BONO 
w dniu 6 maja 2004 r. W dniu tym Stowarzysze
nie wraz ze Studenckim Kołem Naukowym "Fry- 
szemia" organizuje sesję naukową nt. "Dziedzic
two przemysłowe elementem kształtowania świa
domości narodowej". Celem sesji jest prezenta
cja metod i osiągnięć w poszukiwaniu tożsamo
ści regionalnej, uwzględniającej promocję polskie
go dziedzictwa narodowego jako elementu euro
pejskiego dziedzictwa kulturowego.
Gratulujemy Stowarzyszeniu szerokich hory
zontów i życzymy następnych, nie mniej błysko
tliwych inicjatyw!

Red.

•  Rekrutacja na studia w USA
Biuro Karier Studenckich podjęło współpracę 
z Institute of International Education European 
Office w Budapeszcie oraz Fundacją Fulbrighta. 
22 października br. odbyła się w Politechnice 
Śląskiej Sesja Informacyjna: Studia w Stanach 
Zjednoczonych. Doradca ds. Edukacji Polsko- 
Amerykańskiej Komisji Fulbrighta Aleksandra 
Augustyniak przedstawiła sposoby rekrutacji na 
studia wyższe w Stanach Zjednoczonych, Do
radca ds. Edukacji Konsulatu Generalnego USA 
w Krakowie Maria Brzostek przekazała infor
macje o sposobach finansowania studiów w Sta
nach Zjednoczonych; Valeria Szabo - pracownik 
European Office HE, zaprezentowała możliwo
ści skorzystania z programu stypendialnego Fun
dacji General Electric, skierowanego do studen
tów Wydziałów: Elektrycznego, Organizacji i 
Zarządzania i kierunku informatyka Politech
niki Śląskiej {patrz niżej).
26 listopada w Warszawie odbyło się spotka
nie z Therese Buchmeier z European Office IIE 
dotyczące programu stypendialnego Fundacji 
Lucent Technologies skierowanego do studen
tów I roku kierunków telekomunikacja, elek
tronika, informatyka.
Szersze informacje dotyczące powyższych pro
gramów stypendialnych dostępne są na stronach: 
www.iie.hu,www.iie.org, 
www.iie.org/programs/lucent/

J. Jendryczko

•  Stypendia GE Foundation
GE Foundation, instytucja charytatywna powo
łana przez The General Electric Company 
(GE), ogłasza nowy, unikalny w Polsce program 
stypendialny. W ramach programu stypendia 
otrzyma 15 wybitnych studentów trzeciego roku 
kierunków ekonomicznych, informatycznych, 
technicznych i zarządzania z pięciu wybranych 
polskich uczelni - Politechnika Wrocławska, 
Uniwersytet Gdański, Politechnika Gdańska, 
Politechnika Łódzka i Politechnika Śląska. 
Zwycięzcy konkursu otrzymają:
- stypendium w wysokości 1200 dolarów 

amerykańskich przez trzy kolejne lata
- możliwość uczestniczenia w różnych spotka

niach, w tym w dorocznym seminarium.
Nowy, przedłużony termin: 20 luty 2004 r. Wa
runki udziału w programie oraz formularz zgło
szeniowy znajdują się na stronie internetowej 
organizatora, z którym można skontaktować się 
telefonicznie, pocztą elektroniczną lub zwykłą 

Web: www.iie.hu;

http://www.iie.org
http://www.iie.org/programs/lucent/
http://www.iie.hu
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E-mail: iie@iie.hu 
Dodatkowe informacje na temat GE 
Foundation i General Electric Compa
ny:

www.gefoundati on. com; 
w w w .ge.com ;www.ge.pl 

Valeria Szabo, Program Coordinator 
Institute o f International Education 
European Office 
Vigyazo F. u. 4.
1051 Budapest, Hungary 
Tel.: (36 1)472 2250 
Fax.: (36 1)472 2255

•  SEP nagradza 
najlepszych dyplomantów

12 grudnia 2003 r. odbyło się na Wydziale Elek
trycznym seminarium poświęcone rozstrzygnię
ciu XXXV Konkursu SEP "Na najlepszą  
pracę dyplomową z elektryki" w 2003 roku, 
organizowanego przez Oddział Gliwicki Stowa
rzyszenia Elektryków Polskich. Fundatorami 
nagród byli: Oddział Gliwicki SEP, Koło SEP 
przy Politechnice Śląskiej i Stowarzyszenie Wy
chowanków Politechniki Śląskiej - Oddział Elek- 
tryków. W Komisji Konkursowej brali udział: 
przewodniczący - Prezes Oddziału T. Lipiński 
oraz członkowie: prof. Krystian Kalinowski, 
prof. Aleksander Żywiec, dr inż. Tomasz Bi
skup, dr inż. Jerzy Ihnatowicz, dr inż. Marian 
Kampik, dr inż. Jan Kapinos, dr inż. Roman 
Miksiewicz, dr inż. Tomasz Rusek.
Po zapoznaniu się z przedstawionymi pracami, 
opiniami recenzentów oraz wygłoszonymi refera
tami, Komisja przyznała następujące nagrody:

I m iejsce - inż. Andrzej P iernikarczyk
(nagroda 800 zł) za pracę pt. "Przenośny oscy
loskop cyfrowy", wykonaną pod kierunkiem dr 
inż. Macieja Nowińskiego w Instytucie Elektro
niki Wydziału Automatyki Elektroniki i Informa
tyki.

II miejsce (trzy równorzędne nagrody 
po 600 zł):

mgr inż. Krystian Władarz, za pracę pt. "Wła
ściwości eksploatacyjne silników reluktancyj- 
nych przełączalnych (SRM) w warunkach nie- 
symetrii szczeliny powietrznej", wykonaną pod 
kierunkiem dr inż. Romana Miksiewicza w Ka
tedrze Maszyn i Urządzeń Elektrycznych Wy
działu Elektrycznego;

mgr inż. Zbigniew Zadęcki, za pracę pt. "Ka- 
librator napięcia przemiennego o bardzo małej

Komisja konkursowa 

częstotliwości", wykonaną pod kierunkiem dr 
inż. Mariana Kampika w Instytucie M etrolo
gii i Automatyki Elektrotechnicznej Wydziału 
Elektrycznego;

mgr inż. Andrzej W iaterek, za pracę pt. 
"Analiza prądów zwarciowych w sieci średnie
go napięcia KWK Szczygłowice", wykonaną 
pod kierunkiem dr inż. Piotra Gawora w Kate-

Laureaci konkursu

drze Elektryfikacji i Automatyzacji Górnictwa 
Wydziału Górnictwa i Geologii.

III miejsce (dwie równorzędne nagrody 
po 400 zł):

mgr inż. Paweł K ucharczyk, za pracę pt. 
"Energetyka rozproszona w Polsce i na świę
cie", wykonaną pod kierunkiem prof. dr hab. 
inż. Jana Popczyka w Instytucie Elektroenergety
ki i Sterowania Układów Wydziału Elektrycz
nego;

mgr inż. Dawid Rybarz, za pracę pt. "Imple
mentacja algorytmów sterowania ruchem mi- 
krorobota, projekt i realizacja na bazie m ikro
kontrolera", wykonaną pod kierunkiem prof. 
Kazimierza Gierlotki w Instytucie Elektrotech
niki Teoretycznej i Przem ysłowej W ydziału 
Elektrycznego.

R. Miksiewicz

mailto:iie@iie.hu
http://www.gefoundati
http://www.ge.pl


•  Posiedzenie Rady Programowej 
Centrum Komputerowego

10 grudnia 2003 r. odbyło się posiedzenie Rady 
Programowej Centrum Komputerowego (CK) 
Politechniki Śląskiej. Rada Programowa pełni 
funkcję opiniodawczą CK i składa się z pięciu 
przedstawicieli Uczelni powołanych przez Rek
tora. W posiedzeniu uczestniczyli wszyscy 
członkowie Rady: prof. S. Baj, prof. J. Kału- 
ski, prof. S. Kozielski, prof. T. Wieczorek, a tak
że prof. W. Cholewa, prorektor ds. organizacji 
i rozwoju oraz dyrekcja CK w osobach: dyrek
tor CK dr inż. K. Nałęcki oraz jego zastępcy: 
mgr inż. Piotr Sąsiedzki i inż. Elżbieta Czyż. Po
siedzenie prowadził przewodniczący Rady prof 
T. Burczyński.
Na obecnym posiedzeniu Rada Programowa 
zajmowała się sprawozdaniem rzeczowo-finan
sowym z działalności CK w roku 2003, a po
nadto omówiła stan zaawansowania prac nad 
realizacją projektu Polskiego Internetu Optycz
nego PIONIER oraz wprowadzeniem doku
mentów elektronicznych w obrębie Uczelni i 
związanym z tym podpisem elektronicznym. 
Rada zapoznała się także z zagadnieniami zwią
zanymi ze stanem legalności oprogramowania 
oraz dostępnością usług i niezawodnością sprzę
tu komputerowego na Politechnice Śląskiej. 
Rada Programowa przyjęła sprawozdanie rze
czowo-finansowe CK za trzy kwartały 2003 
roku, zwracając uwagę na pozytywne tenden
cje w relacjach między przychodami i rozcho
dami w ostatnich dwóch latach oraz prognoza
mi finansowymi na koniec roku 2003 oraz na 
rok 2004.
Rada pozytywnie oceniła i poparła kierunki dzia
łalności CK w 2003 roku w zakresie realizacji 
sieci PIONIER oraz stworzenia infrastruktury 
do wprowadzenia na Politechnice Śląskiej pod
pisu elektronicznego. Rada zwróciła uwagę na 
potrzebę pilnych i zdecydowanych działań CK 
oraz władz Uczelni w kierunku wprowadzenia 
systemu wspomagającego zarządzanie sprzę
tem komputerowym i oprogramowaniem oraz 
zapewnienia gwarantowanej dostępności usług, 
związanych z komputerowym wspomaganiem 
pracy osób i jednostek organizacyjnych Poli
techniki Śląskiej.

T. Burczyński

•  Dar IBM dla Instytutu 
Informatyki

Instytut Informatyki Wydziału Automatyki, 
Elektroniki i Informatyki otrzymał od IBM Pol

ska w formie darowizny system komputerowy 
IBM iSeries 810, przeznaczony do celów dy
daktycznych. Darowizna ta jest efektem 
współpracy w ramach programu "Partners in 
Education" (uczestniczą w niej również ING 
Bank Śląski, który 2 lata temu przekazał Insty
tutowi Informatyki pierwszy system AS/400, 
oraz Common Polska - stowarzyszenie użyt
kowników systemów IBM).
Wartość przekazanego systemu (wraz z opro
gramowaniem) wynosi 105.370 USD.
W dniu 19 listopada 2003 r. odbyła się w auli 
A na Wydziale Automatyki, Elektroniki i Infor
matyki uroczystość oficjalnego przekazania sys
temu połączona z seminarium, na którym pre
zentowano najnowsze technologie sprzętowe 
i programowe firmy IBM. W uroczystości wziął 
udział Prorektor ds. Nauki prof. Marian Dolip- 
ski.

S. Kozielski

•  Studenci - krwiodawcy
Dyrektor Regionalnego Centrum Krwiodaw
stwa i Krwiolecznictwa, mgr Stanisław Dyląg, 
listem do JM Rektora wyraził wdzięczność "za 
wyrażenie zgody na zorganizowanie akcji ho
norowego oddawania krwi wśród studentów 
Politechniki Śląskiej w Gliwicach. Podczas ak
cji w dniu 10 grudnia 2003 r. 113 studentów 
oddało honorowo 56 litrów krwi".

Red.

•  Uznanie dla działania 
w zakresie bhp

Prof. dr hab. med. Danuta Koradecka, prze
wodnicząca Sądu Konkursowego Ogólnopol-
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skiego Konkursu Poprawy warunków Pracy, 
wystosowała do JM Rektora pismo gratulacyj
ne za opracowanie „Organizacja Studiów Pody
plomowych "Higiena i Bezpieczeństwo Pracy"”. 
Kurs ten uzyskał również uznanie American In- 
dustrial Hygiene Association, wyrażone w ad
resie gratulacyjnym zamieszczonym na po
przedniej stronie.
F J Red.

•  Wystawa poplenerowa 
- Zakopane 2003

W dniach 1-14 lipca 2003 roku odbyła się 
praktyka rysunkowa w Zakopanem z udziałem 
9 studentów I roku Wydziału Architektury Po
litechniki Śląskiej pod kierunkiem mgr inż, 
arch. Kingi Palus. Tegoroczny plener był 
pierwszym, który od kilku lat odbył się poza 
terenem Śląska dzięki pomocy adiunkta ar
tysty malarza Jacka Żurakowskiego. 
Uczestnicy pleneru z ogromnym zainteresowa
niem oglądali i rysowali obiekty tutejszej archi
tektury regionalnej zarówno dawnej jak i współ
czesnej. Tematyka prac obejmowała obiekty 
architektury od czasów średniowiecza, czyli 
drewnianych kościółków gotyckich, poprzez 
nurt tzw. "powszechnej barokizacji" odzwier

ciedlający się w architekturze, np. Kościoła 
p.w. św. K lem ensa (obecnie M atki Boskiej 
Częstochowskiej) przy ul. Kościeliskiej aż do 
architektury "stylu witkiewiczowskiego": w il
la "Koliba" - pierwszy dom w stylu zakopiań
skim, willa "Pod Jedlami". Studenci zobaczy
li, że Zakopane to nie tylko znana wszystkim 
ulica Krupówki, ale miasto, które posiada wie
le ciekawych a zarazem bardzo malowniczych 
zakątków. Wspaniała wzajemna atmosfera pod
czas pleneru zaowocowała wysokim poziomem 
prac rysunkowych, które zostały zawarte na 
kartach wydanego albumu pt. "Zakopane w ry
sunkach".
Plener rysunkowy został zakończony wystawą 
prac studenckich "Architektura regionalna 
Zakopanego", zorganizowaną przez K. Palus 
przy współpracy J. Żurakowskiego. Uroczysty 
wernisaż odbył się 15 grudnia 2003 r. o 
godz. 1700 w Klubie Pracowników Politechni
ki Śląskiej.

K. Palus, A. Rutkowska

•  W yprawa na Chan Tengri
Grudniową prelekcję w Klubie Pracowników 
Politechniki Śląskiej o wyprawie w góry wy
głosili znani już gliwickim miłośnikom hi
malaizmu Janusz Baranek oraz Andrzej Życz- 
kowski. Tym razem opowiadali oni o swoich 
zmaganiach w zdobywaniu góry Chan Tengri 
(6695 m n.p.m.) w Kirgistanie. Na miejsce, do 
Biszkeku, dostali się samolotem z międzylądo- 
waniem w Moskwie. Dalszą podróż kontynu
owali autobusem oraz samochodem Niva 1600 
do Karakol, a następnie do Majdadyr. Z Maj- 
dadyr uczestnicy wyprawy dostali się już na lo
dowiec Inylczek Południowy, po którym szli, 
aby zdobyć Chan Tengri. W drodze na szczyt 
himalaiści założyli 3 obozy, na wysokościach 
4200 m, 5300 m oraz 5900 m n.p.m. W ypra
wa odbyła się na przełom ie lipca i sierpnia 
2003 r., ale mimo to pogoda nie dopisała i 
uczestnicy wyprawy musieli się zadowolić niż
szym szczytem  Pik C zapajew a (6371 m 
n.p.m.). W zdobywaniu gór Januszowi Baran
kowi i Andrzejowi Życzkowskiemu towarzy
szyli Krystyna Czok, Wit Baranek oraz Irek 
Waluga. W yprawa się udała dzięki pom ocy 
firm FAMA sp. z o.o. oraz TP S.A.

A. Rutkowska

28 Kinga Palus podczas prezentacji prac
PS. Piękne fotografie z  wyprawy znajdą Czy
telnicy na okładce następnego numeru.



■ Trójbój siłow y
Podopieczni mgra Stanisława Grymowicza, za
służonego trenera i działacza AZS Politechniki 
Śląskiej, zajęli na Akademickich Mistrzo
stwach Śląska w trójboju siłowym czołowe 
miejsca:
Pierwsze: Piotr Kowalski (60 kg), Bartłomiej 
Gaweł (67,5 kg), Marcin Gajdzik (82,5 kg), Se

bastian Dąbrowski (90 kg), Artur Wróblewski 
(100 kg), Paweł Mosz (110 kg), Michał Maty- 
jasik (+125 kg)
Drugie: Tomasz Krawczyk (67,5 kg), Marcin 
Kijowski (82,5 kg), Michał Weiss (110 kg) 
Trzecie: Piotr Sajdok (67,5 kg), Łukasz Kę
dziora (100 kg).
Obradujący w dniach 13-14 grudnia 2003 r. 
w Warszawie XX Zjazd AZS, organizacji dzia
łającej w środowisku akademickim już od 
95 lat, wyróżnił mgra S. Grymowicza godno
ścią "Honorowego Członka Akademickie
go Związku Sportowego".

W. Stasiak

■ Judo - juniorzy młodsi 
i najm łodsi

•  23 listopada 2003 r. w hali Ośrodka Sportu 
Politechniki Śląskiej przeprowadzono zawody o 
Mistrzostwo Polski AZSów w kategorii ju
niorów i juniorek młodszych z sześciu klu
bów akademickich. Nasi zawodnicy zajęli bez
apelacyjnie pierwsze miejsce, zdobywając 
5 złotych, 4 srebrne i 7 brązowych medali. Nie
co mniejszy dorobek dziewcząt - 1 złoty,

2 srebrne i 6 brązowych medali - pozwolił na 
zajęcie drugiego miejsca.

•  W dniach 6-7 grudnia 2003 r. w hali Ośrod
ka Sportu Politechniki Śląskiej został rozegra
ny ogólnopolski turniej juniorów młodszych 
i młodzików o Puchar Przewodniczącego Re
gionu Śląsko-Dąbrowskiego "Solidarności" 
Piotra Dudy, z udziałem 157 zawodników i za
wodniczek.
Wśród juniorów  m łodszych gliwiczanie zdo
byli 6 złotych, 3 srebrne i 2 brązowe medale, 
zaś wśród młodzików 4 złote, 3 srebrne i 5 brą
zowych, co dało im pierwsze miejsce w punk
tacji drużynowej.

•  W dniach 13-14 grudnia 2003 r. w sali by
tomskiego Ośrodka Sportu zostały rozegrane 
Mistrzostwa Polski Młodzików i Młodziczek
z udziałem 228 chłopców i 167 dziewcząt z 52 
klubów z całej Polski, ostatnie zawody 
w 2003 roku. Start zawodników gliwickiego 
AZSu był bardzo udany, bo zdobyli trzy me
dale, przy czym niezawodny okazał się Jacek 
Malczewski, który po raz drugi zdobył tytuł 
mistrzowski w wadze 55 kg. Drużynowo AZS 
Gliwice zajął drugie miejsce za zespołem KS 
Czarni Bytom.

Cz. Garncarz

■ Nasi na M istrzostwach  
M istrzów

Tak jak w ubiegłym roku akademickim, i w tym 
nie zabrakło naszych reprezentantów na Mi
strzostwach Mistrzów Lig Międzyuczelnianych 
w tenisie stołowym oraz w piłce ręcznej męż
czyzn. W tenisie stołowym reprezentowały nas 
drużyny zarówno kobiet jak i mężczyzn. Nie
stety, oba zespołu wystąpiły w znacznie osłabio
nym składzie. Drużynie kobiety nie udało się 
wygrać żadnego meczu i ostatecznie zakończy
ły zawody na ostatnim miejscu. Panowie, mimo 
przegranego jednego meczu grupowego, wyszli 
z grupy na I pozycji, potem jednak przegrali ko
lejne mecze. W klasyfikacji końcowej znaleźli 
się w połowie stawki, na IV miejscu. Zawody 
te odbyły się we Wrocławiu.
Nasi szczypiomiści zakończyli zaś tegoroczne 
MMLM na tej samej pozycji jak przed rokiem, 
tj. na drugim miejscu. Drużyna mgra Moskwia- 
ka pokonała swoich rywali w grupie, w tym 
ubiegłorocznego triumfatora tych zawodów - 
Akademię Świętokrzyską. Pierwsze miejsce 
w grupie dało naszym zawodnikom automa
tycznie grę w finale. Niestety, w meczu finało
wym z AWF Katowice zmęczenie dało się we 29
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znaki naszemu zespołowi i tytuł mistrzowski 
przypadł przeciwnikom tej drużynie. Należy 
jednak dodać, iż student naszej uczelni - 
Łukasz Pyzik (RM IV) został uznany za naj
lepszego zawodnika tych zawodów. Turniej 
odbył się w Kielcach.

A. Rutkowska

■ Bieg Z im ow o-N ocny
Kolejny Z im ow o-N ocny B ieg Przełajowy
mamy już za sobą. Tak jak w poprzednim, Wio
sennym Biegu, zwycięzcą został Tomasz Miś- 
kowiec (RE), który zdobył w sumie 53 punkty. 
Najszybciej biegającą studentką okazała się 
Barbara Żakowska (RAu) 27 pkt. Klasyfika
cje punktową przeprowadzona także wśród 
wydziałów. Najwięcej punktów zdobył Wydział 
Elektryczny 316 pkt. Na kolejnych miejscach 
znalazły się:
2. Wydział Automatyki,

Elektroniki i Informatyki 312 pkt.
3. Wydział Chemiczny 153 pkt.
4. Wydział Architektury 142 pkt.
5. Wydział Górnictwa i Geologii 118 pkt.
6. Wydział Mechaniczny 

Technologiczny 76 pkt.
7. Wydział Inżynierii Środowiska

i Energetyki 59 pkt.
8. Wydział Matematyczno-Fizyczny 35 pkt. 
Wiosną odbędzie się drugi bieg zaliczany do 
Grand Prix. Wtedy też dowiemy się, który ze 
studentów Politechniki Śląskiej okaże się naj
lepszy w roku akademickim 2003/2004.

A. Rutkowska

■ W dniu 4 grudnia 2003 r. zmarła po długiej 
i ciężkiej chorobie doc. dr Stanisława 
Bogucka-Kamińska, długoletni pracow
nik naukowo-dydaktyczny Wydziału Matema
tyczno-Fizycznego Politechniki Śląskiej.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 8 grudnia 
br. na Cmentarzu Centralnym.

■ W dniu 14 grudnia 2003 r. zm arł po 
ciężkiej chorobie w wieku 57 lat Wiesław

Paterak, wieloletni zasłużony pracownik Po
litechniki Śląskiej, w której pracował od 1973 ro
ku. Pracownicy Instytutu Fizyki żegnają su
miennego i uczciwego pracownika.
Odszedł od nas człowiek skromny, życzliwy 
i koleżeński.
Ceremonia pogrzebowa odbyła się 17 grudnia 
w kościele Świętego Ducha w Ostropie.

■ W dniu 18 grudnia 2003 r. zmarła dr inż. 
Anna Skrzywan-Kosek, wyróżniający się 
nauczyciel akademicki Politechniki Śląskiej. 
Uczelnia straciła cenionego pracownika, rów 
nie głęboko zaangażowanego w sprawy Insty
tutu Automatyki oraz Wydziału Automatyki, 
Elektroniki i Informatyki, co w ważne sprawy 
ogólnouczelniane.
Z Politechniką Śląską była związana od 1955 ro
ku, kiedy to rozpoczęła pracę w katedrze pro
fesora Stanisława Fryzego. Była wyróżniają
cym się dydaktykiem, a jej wykłady cieszyły 
się dużym powodzeniem wśród studentów, któ
rzy lubili Ją, mimo że stawiała wysokie wyma
gania. Także wśród kolegów i przełożonych 
cieszyła się dużym uznaniem.
Przez 5 kadencji, w latach 1984-1999, uczest
niczyła w pracach Senatu jako przedstawiciel 
adiunktów i wykładowców, będąc w tym okre
sie członkiem pięciu komisji senackich. Przez 
trzy kadencje, w latach 1981-1987, była człon
kiem Rady Wydziału. Pełniła także szereg funk
cji wymagających kwalifikacji i zaufania. Dwu
krotnie była zastępcą dyrektora instytutu. W la
tach 1975-2000 była redaktorem działowym 
Wydawnictwa Politechniki Śląskiej. W latach 
1980-1982 była członkiem Komisji Dyscyplinar
nej dla Studentów, a od 1984 roku członkiem 
zarządu Pracowniczej Kasy Zapomogowo-Po
życzkowej. W 1980 roku znalazła się wśród 
członków-założycieli "Solidarności" w Politech
nice Śląskiej, gdzie w ostatnich latach była 
przewodniczącą Komisji Rewizyjnej.
Była odznaczona Krzyżem Kawalerskim Orde
ru Odrodzenia Polski, Złotym Krzyżem Zasłu
gi, odznaką "Zasłużony dla Politechniki Śląskiej" 
oraz Srebrnym Medalem 20-lecia Regionu Ślą
sko-Dąbrowskiego NSZZ "Solidarność".

Uroczystości pogrzebowe odbyły się na Cmen
tarzu Lipowym 23 grudnia 2003 roku.
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X-lecie Sympozjum »Podstawowe Problemy Energoelektroniki i Elektromechaniki
1 - Sesji plenarnej przew odniczyli: (odprawej) p rorektor UT w  Żylin ie prof. M. Drzimko, prof. T. O rłow ska-Kowalska, profesor- 
senior A. Horodecki; 2 - Sesja „Dwa oblicza m atem atyki” - wykłada prof. A. B łaszczyk (UŚ), słuchają: post-rektor prof.
B. Pochopień z m ałżonką, prof. K. K luszczyński; 3 - W ykład o budownictw ie drewnianym  przedstawia m gr inż. arch. 
M. Kluszczyński; 4 - Jubileusz X-lecia Sym pozjum , uśw ietn iony przez...; 5 - . . .  recital E. Kopczyńskiej z piosenkam i E. Piaff...; 
6 - ...i w spania ły tort-księgę; 7 - Pod cho inkąkon iakow skączeka ły  prezenty (z lewej post-dziekan prof. T. Rodacki); 8 - W ig ilijną  
kolację z opłatkiem  poprow adził ks. prałat S. Puchała



Styl witkiewiczowski oczami i rękami studentów wycmawi \
(z pleneru w Zakopanem, lipiec 2003)

Fot. Archiwum Pracowni Rysunku, R zeźby i Malarstwa


